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Během dopoledního programu byli předvedení teplokrevní i chlad-
nokrevní plemenní hřebci. V odpoledním programu mohli návštěv-
níci vidět několik druhů zápřeží, skok ve volnosti a klisny s hříbaty. 
Dále pak ukázku barokního ježdění, kterou si připravili zaměstnanci 
Národního hřebčína Kladruby nad Labem. Zemský hřebčinec Písek 
předvedl své chladnokrevné hřebce v těžkém tahu.

Jízdní policie ČR, která má své sídlo v ZH Tlumačov od roku 2018, 
se prezentovala ukázkou výcviku služebních koní. 

Program zpestřila svým vystoupením také méně tradiční plemena 
koní jako Lusitano a Paso Fino či TJ voltiž Tlumačov.

Touto cestou chceme poděkovat všem, kteří se podíleli na přípravě 
a realizaci Chovatelského dne a také návštěvníkům Zemského hřeb-
čince Tlumačov za podporu a vynikající atmosféru v průběhu celého 
dne. Zároveň chceme informovat veřejnost, že další Chovatelský den 
se uskuteční až za dva roky, kdy Zemský hřebčinec Tlumačov oslaví 
100 let od svého založení.

Text: Ondřej Mamica
Foto: Dalibor Gregor

CHOVATELSKÁ AKCE

CHOVATELSKÝ DEN V ZEMSKÉM HŘEBČINCI TLUMAČOV
V Zemském hřebčinci Tlumačov se v sobotu 24. 6. 2023 uskutečnil tradiční Chovatelský den. Za velmi příznivého počasí se hojnému 

počtu diváků prezentovali zaměstnanci hřebčince, držitelé plemenných hřebců ze smluvních stanic a několik hostů. Pro návštěvníky 
připravili zaměstnanci hřebčince bohatý program s chovatelskými, jezdeckými a vozatajskými ukázkami.
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Po slavnostním zahájení, při kterém si všechny startující děti pře-
vzaly od generálního partnera Jezdeckých potřeb Cavalletto dárek na 
uvítanou, program odstartovaly třídy pro miniaturní koně. Supreme 
šampionem v juniorské kategorii se stala Eliška Míková s klisnou Lune 
Rose (maj. Monika Rychtářová). V amatérských třídách otevřených 
pro sekci A1 a A2 si nejlépe vedl dvouletý hřebec Tikitano Mansory 
Pettypon v majetku Romany Matušinské. V AOTE třídách zazářil polo-
bratr Pettypona z otcovy strany, taktéž dvouletý hřebec Tikitano 
Mansory Amerigo stejného majitele. Tituly Supreme šampiona v Open 
haltrových třídách vybojovali v obou kategoriích koně v majetku 
Moniky Rychtářové. V sekci A1a A2 se Supreme šampionem stal dese-
tiletý hřebec EBF Cuttys Made in Francie, v sekci B pak osmiletá klisna 
HT DA Magic Moment. Obdobná situace nastala i v kategorii NOT 
AMHA, kde na vrchol v obou sekcích také vystoupali koně stejného 
majitele, a sice Romany Matušinské. V sekci A1 a A2 to byla dvouletá 
klisna českého chovu Poker Face Merryrace Acro Farm, v sekci B pak 
rovněž dvouletá Rocket Mirateun Cheryl. Blok chovatelských tříd pro 
miniaturní koně uzavírala otevřená haltrová třída pro koně do 38 inch 
zapsané v RHVK vedeném pod českou PK pro miniaturní koně, kde 
zvítězila klisna Mia von Stein Kateřiny Molodovcové. 

Miniaturní koně nejsou primárně šlechtěni k využití pod sedlem, 
ale velmi často jsou předváděni v zápřeži. I na Velké ceně Cavalletto 
byly vypsány jak juniorské, tak seniorské drivingové třídy. Mezi juniory 
byla nejúspěšnější Barbora Oppltová s hřebcem Kiano van Alana (Stáj 
Oppltová), v seniorských třídách zvítězil hřebec Dream Team Midnight 
Lil Joker předváděný Kateřinou Drubovou (Acro Fram). 

Po miniaturních koních se panu posuzovateli představili děti a juni-
oři ve třech třídách Mladého vystavovatele. Nejprve do výstavního 
kruhu nastoupili ti nejmladší mladí vystavovatelé ve věku do 7 let. 

Viděli jsme zde jak úplné nováčky, kteří prožívali svou výstavní premi-
éru, tak již zkušené vystavovatele soutěžící v této výstavní třídě něko-
lik sezon. Zvítězila šestiletá Naira Delveti (Czech Riding Club), která 
dokázala svého shetlandského poníka, valacha Lille Rosendals Captain 
Jack, korektně a v dobrém tempu předvést po obvodu výstavního 
kruhu a zvládla dobře i jeho prezentaci na středové čáře. Ve druhé 
výborně obsazené třídě jsme viděli mnoho skvělých výkonů. Pochvalu 
si určitě zaslouží reprezentanti Farmy Baštěk, kteří zde podali velmi 
vyrovnané výkony a obsadili první tři místa. K vítězství bylo třeba 

VELKÁ CENA CAVALLETTO 2023
Mezi tradiční české výstavy koní se svým jedenáctým ročníkem řadí nepochybně i Velká cena Cavalletto, jež se konala 10. 6. 2023 

v areálu JK Opřetice. Za podpory Národní pony společnosti (NPS) ji uspořádala Asociace chovatelů miniaturních koní ČR a pro diváky 
i soutěžící připravila zajímavý program. Pozvání posuzovat chovatelské třídy a speciální výstavní třídy přijal v letošním roce renomovaný 
britský posuzovatel pan Johnny Simpson z Velké Británie. Sportovní třídy hodnotila rozhodčí paní Jana Březinová a v roli stewardů pra-
covali slečna Rafífa Hamoudová a pan Martin Švec.

předvést po všech stránkách konzistentní prezentaci koně, což nejlépe 
zvládla Beata Bendová (13 let) s klisnou plemene velšský pony Saggi. 
Kromě výborného předvedení po obvodu výstavního kruhu i na stře-
dové čáře jsme v jejich podání mohli sledovat i dobrou práci s výstav-
ním postojem. Tomuto výkonu se velmi přiblížila Viktorie Kafková 
s valachem Benji from Tofi, u kterého ale pan posuzovatel zazname-
nal v průběhu předvedení v klusu drobné výpadky z tempa, což tuto 
dvojici odsunulo na druhé místo. Skvěle se prezentovala také jedna 
z nových dvojic letošní sezony, a sice třetí umístěná Regina Olivová 
s valachem Trawel Golden Mark, kteří ale ještě potřebují zapracovat 
na maličko energičtějším projevu v pohybu. Výkony deseti mladých 
vystavovatelů hodnotil pan posuzovatel i ve třetí třídě. Také zde mladí 
vystavovatelé předvedli, že jsou dobře připraveni, a že je v zásadě nic 
nepřekvapí. O pořadí na prvních třech místech rozhodovaly drob-
nosti. Vítězství si v této třídě vybojovala zkušená Martina Kolaříková 
s valachem Pretoria Cedrik (JS Bílov), a to zejména výborně zvládnu-
tým výstavním postojem, který ji posunul před Karolínu Smrčkovou se 
shetlandskou klisnou Geppy v.stal ’T Hulpgat (Farma Sýkorův mlýn). 
Třetí se umístila dvojice z Farmy Baštěk – Simona Pešlová s valachem 
Benji from Tofi, který se potýkal s drobnými výkyvy tempa v klusových 
pasážích obdobně jako při předvedení v předcházející třídě. Pan posu-
zovatel byl ke všem soutěžícím velmi milý a vstřícný, každému z nich 
sdělil své postřehy a rád by všechny soutěžící pochválil za jejich snahu 
i nasazení. Celkově byl s úrovní mladých vystavovatelů v ČR spokojen 
a rád by všem doporučil, aby nezapomínali na to, že při předvedení 
koně ve výstavním postoji musí své koně naučit v klidu stát po dobu, 
než si je posuzovatel obejde a prohlédne, což se ne všem zcela poda-
řilo. Pan posuzovatel by také rád viděl u dvojic stojících v řadě a čeka-
jících na svou individuální prezentaci, aby se vystavovatelé nenechali 
ukolébat teplem a sledováním svých konkurentů a více se věnovali 
svým koním, které je třeba udržet ve výstavním kruhu bdělé a sou-
středěné. Není třeba v řadě vyvíjet přespříliš aktivity směrem ke koni 
a neustále ho k něčemu nutit, což obvykle vede spíše k tomu, že koně 
rozčílíme, než zpozorníme, ale je třeba ho sledovat a v případě, že 
vidíme, že nám kůň usíná, svěšuje hlavu a povoluje jednu zadní kon-
četinu, bychom měli zjednat nápravu.

Další blok speciálních výstavních tříd byl věnován třídám jezdec-

kým, mezi kterými si ty své mohou najít jezdci všech věkových katego-
rií. Pro ty nejmladší jezdce, kteří ještě nejsou schopni samostatné jízdy, 
byly v rámci seriálové soutěže NPS Agrolex Lead Rein pohár 2023 ote-
vřeny tři jezdecké výstavní třídy. Tato seriálová soutěž probíhá v letoš-
ním roce opět s podporou generálního partnera společnosti Agrolex. 
Ve třídě otevřené pro shetlandské poníky se panu posuzovateli před-
stavily čtyři týmy. Do výstavního kruhu nastoupili tři poníci ve stan-
dardním typu a jeden v typu mini. Kromě samotné prezentace poníka 
je do hodnocení každého týmu zahrnuto i hodnocení exteriéru a typu 
koně. Velmi vysokou známku za exteriér a typ získali poníci na prv-
ních dvou místech, o vítězi pak rozhodlo o maličko lepší předvedení 
v klusu, kde pan posuzovatel ocenil, že vítězný poník velmi dobře spo-
lupracoval s vodičem a zvládl absolvovat předvedení ukázněně na pro-
věšeném vodítku. Je zajímavé, že této výstavní třídy se účastnili pouze 
importovaní shetlandští poníci, neviděli jsme zde žádného shetlanda 
českého chovu. První a druhé místo dokonce obsadili poníci nejen 
ze stejné země, ale i od stejného chovatele. Vítězem se stal valach 
Lille Rosendals Merlin s Dominikem Lukešem a vodičem paní Petrou 
Lukešovou (JK Valdar, chov. manželé Tovgaardovi, Dánsko), před vala-
chem Lille Rosendals Captain Jack, který startoval s Nairou Delveti 
a vodičem paní Ditou Delveti (Czech Riding Club, chov. manželé 
Tovgaardovi, Dánsko), třetí místo si vybojovala klisna holandského 
chovu Geppy v.stal ´T Hulpgat s čtyřletou Eliškou Slavotínkovou, kte-
rou jako vodič doprovázela paní Tereza Slavotínková (Farma Sýkorův 
mlýn). Do třídy pro ostatní MM plemena a MMPBr nastoupily dva 
zkušené týmy a jeden nováček soutěžící první sezonu. Všechny tři pre-
zentace se panu posuzovateli líbily. U vítězného týmu ve složení Julie 
Slavotínková, valach WMP Goldmane Dickson a vodič paní Tereza 
Slavotínková (Farma Sýkorův mlýn) pan posuzovatel ocenil dobrou 
kvalitu exteriéru a typu poníka, jeho ochotu spolupracovat, vynikající 
sed a rovnováhu malého jezdce, ale doporučil by ještě zapracovat na 
celkovém tempu, které sice bylo pravidelné, ale mohlo by být vydat-
nější. I druhý tým z Farmy Sýkorův mlýn, Johana Vondrová, klisna 
Goldmane Silent Victory a vodič paní Hana Kunstová, se předvedl 
ve vynikajícím světle. U nich pan posuzovatel zase zaznamenal malé 
výkyvy v tempu v klusových pasážích. Třetí místo si pak odnesli repre-
zentanti Farmy Baštěk – Regina Olivová, valach Trawel Golden Mark JR – Martina Kolaříková – Pretoria Cedrik Junior driving – Barbora Oppltová – Kiano van Alana

Eliška Míková – Lune Rose FR – Miluška Černá – Linde Hoeve’s Martina

EBF Cuttys Made in Francie

LR Naděje – Eliška Slavotínková – Goldmane Dickson MV 1 – Naira Delveti – Lille Rosendals Captain Jack

LR SHET – Dominik Lukeš – Lille Rosendals Merlin

CHOVATELSKÁ AKCE CHOVATELSKÁ AKCE

Tikitano Mansory Pettypon
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a vodič pan Petr Oliva, které pan posuzovatel označil za velmi nadějný 
tým, je třeba ovšem zapracovat na živějším tempu. V Nadějích se 
panu posuzovateli představily rovněž tři týmy. První dvě místa opět 
putovala na Farmu Sýkorův mlýn. Zvítězila Eliška Slavotínková v sedle 
valacha Goldmane Dickson s vodičem paní Terezou Slavotínkovou. 
Druhé místo obsadila Elen Fuxová s klisnou Geppy v.stal ´T Hulpgat 
v doprovodu vodiče paní Hany Kunstové, a bronzovou příčku vybojo-
val další z nováčků letošní sezony, Dominik Štochl s WPBr valachem 
Juráškem a vodičem paní Denisou Štochlovou. 

Jezdce do 12 let, kteří již jezdí bez vodiče, jsme mohli vidět ve 
třídě First Ridden. Čekalo na ně společné předvedení ve skupině, které 
většina dvojic zvládla bez větších problémů. V individuálních prezen-
tacích pak část jezdců volila pouze klusovou úlohu. Celkově nejlepší 
výkon předvedli zástupci Farmy Černých, Benátky – Miluška Černá 
a klisna plemene velšský pony Linde Hoeve’s Martina. Ačkoliv se 
jedná o starší klisnu, svým temperamentem a ochotou spolupracovat 
byla svému jezdci velkou oporou. Do budoucna by pan posuzovatel 

doporučoval doladit stabilní lehké přilnutí, které ještě vylepší celkové 
předvedení. O druhé a třetí místo se podělili jezdci na shetlandských 
ponících. Velmi dobře se v obou částech této výstavní třídy prezento-
val valach Lille Rosendals Captain Jack s Elvírou Delveti (Czech Rididng 
Club), který v individuální úloze pouze jednou chyboval při nacválání. 
Třetí místo pan posuzovatel udělil klisně Gole s Nelou Jirouchovou 
(Asined-B) s doporučením zapracovat na zklidnění hektičtějšího 
cvalu. 

Zajímavou skupinku jezdců a koní jsme viděli také v juniorské jez-
decké třídě, jejíž výsledky jsou letos započítávány do seriálové soutěže 
NPS Kmitex Junior Ridden šampionát 2023 probíhající s podporou 
společnosti Kmitex. Na rozdíl od jezdecké třídy First Ridden zde již 
jezdci musí předvádět své koně ve skupině ve všech chodech. I zde 
se do celkového hodnocení kromě samotného předvedení zahrnuje 
hodnocení exteriéru a typu, správná úprava koně, adekvátní výstavní 
kondice a soulad celé dvojice. Všechny tyto parametry nejlépe napl-
nila Martina Kolaříková s valachem Pretoria Cedrik (JS Bílov). Velký 

OR – Martina Poláková – Woody Rocket Mirateun Cheryl

MV 2 – Beata Bendová – Saggi MV 3 – Martina Kolaříková – Pretoria Cedrik

dojem svou pracovitostí a ochotou na pana posuzovatele udělal druhý 
umístěný valach Benji from Tofi s jezdkyní Simonou Pešlovou (Farma 
Baštěk). Jejich jinak velmi hezký výkon poznamenalo jedno špatné 
nacválání. Pan posuzovatel by nejen této dvojici, ale i dalším, doporu-
čoval zamyslet se nad správnou úpravou koně do výstavního kruhu. 
Na třetí příčku pan posuzovatel posunul Beatu Bendovou s klisnou 
Saggi (Farma Baštek), která si rovněž dobře poradila s nástrahami 
této jezdecké třídy, ale její prezentace byla trošku hektičtější, na čemž 
by měla do budoucna zapracovat stejně jako na lepším přilnutí.  

Společnost Kmitex v letošním roce podporuje i seriálovou soutěž 
NPS Open Ridden šampionát. Této jezdecké třídy se mohou účastnit 
jezdci bez omezení věku a startovat zde mohou i hřebci. Předvedení 
je zase o stupeň náročnější než ve třídě juniorské a do individuální 
prezentace musí být zařazena i pasáž prodlouženého cvalu. Pochvalu 
za vynikající předvedení si vysloužila vítězná dvojice – Martina 
Poláková a valach irského koba Woody (STAMP Kokovice). O druhé 
a třetí místo bojovali zástupci Farmy Baštěk. Lepší celkové hodno-
cení obdržela Viktorie Kafková s valachem Benji from Tofi, třetí místo 
obsadila Alžběta Černá s klisnou Threestars Dancing Rose. 

Součástí Velké ceny Cavalletto byly i sportovní třídy, jejichž výsledky 
se započítávaly do letošních sportovních seriálů NPS. Jednalo se 
o traily a vozatajské parkury. Za vítězství si soutěžící připisují 6 bodů 
do celoročního hodnocení. V trailu pro děti do 9 let obohatil své 
konto o 6 bodů Dominik Lukeš s Victorem of Very (JK Valdar). V silně 
obsazené juniorské třídě vyhrála Barbora Oppltová s hřebcem Kiano 
van Alana (Stáj Oppltová). Mezi dospělými zvítězil David Lukeš s vala-
chem Lille Rosendals Merlin (JK Valdar). Výsledky trailových soutěží 
byly započítány do seriálové soutěže NPS NAES Trail šampionát 2023, 

za jehož podporu děkujeme Stáji NAES paní Hany Pfeiferové a spo-
lečnosti Krmiva Smečno. 

Vozatajský parkur jednospřeží, kde soutěžili společně junioři i seni-
oři, byl standardně dvoukolový a jel se honebním způsobem, tedy 
za každou chybu na překážkách se k výslednému času přičítalo 5 
trestných vteřin. Dvěma bezchybnými koly a nejlepším součtem časů 
z obou kol zvítězil David Lukeš s Victorem of Very z JK Valdar. Druhé 
místo obsadila juniorka Sára Zelená s klisnou Heather v. stal Wainum 
Wisholt (Stáj Otmíče), bronzovou příčku uhájila Miluše Černá s Vikym 
of Very (Farma Černých, Benátky). Mezi dvojspřežími byl nejúspěšnější 
Pavel Bejček s Golou a Phar Lapem Domino (Asined-B), druhé místo 
obsadila Tereza Melichová s Panchem a Portosem z Malého údolí 
(Stáj Hejnice), třetí příčku vybojovala Eliška Jelínková s Dinky a Čagi 
(Stáj Hranice). V dětské kategorii jsme nejlepší výkon viděli v podání 
Jirky Černého s Vikym of Very (Farma Černých, Benátky), jehož na 
stupně vítězů následovali bratři Kristián a Dominik Lukešovi, kteří oba 
soutěžili s Victorem of Very (JK Valdar). Výsledky těchto vozatajských 
parkurů se rovněž započítávaly do probíhající seriálové soutěže NPS 
Cavalletto vozatajský šampionát 2023, jejímž generálním partnerem 
jsou Jezdecké potřeby Cavalletto paní Evy Véghové.

Rádi bychom poděkovali všem soutěžícím za účast, posuzovate-
lům, rozhodčím, stewardům a technickému personálu za celodenní 
práci.  Za podporu děkujeme generálnímu partnerovi Jezdeckým 
potřebám Cavalletto. Výstavu také podpořilo zakázkové krejčovství 
DEPSI paní Evy Pšeničkové, společnost Agrolex a společnost Kmitex. 

Iveta Lewingerová, Rafífa Hamoudová
Foto: Viktor Král

Senior driving – Kateřina Drubová – DT Midnight Lil Joker Tikitano Mansory Amerigo

Trail junioři – Barbora Oppltová – Kiano van Alana VP – David Lukeš – Victor of Very

CHOVATELSKÁ AKCE CHOVATELSKÁ AKCE

LR MM a MMPBr – první tři umístění 
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Schválená komise pracovala ve složení: Renata Marková – před-
seda komise (Hřebčín Markes), členka RPK SHP, Ing. Roman Klos – 
inspektor oblasti a MVDr. Jaroslav Dražan.

Do svodu bylo přihlášeno osm klisen. Z toho pouze jedna klisnička 
odchovaná v ČR. Všechny další klisničky jsou z importů, tři klisny 
z Velké Británie, tři z Holandska a jedna klisna z Polska.

Do předvýběru byli přihlášení tři mladí hřebečci: jeden hřebeček 
odchovaný v ČR a dva import z Velké Británie.

Zkoušky výkonnosti měly přihlášených pět poníků. Akce začala 
v 10:00 hodin.

Program:
Zahájení akce na pískovém kolbišti. 
Svod klisen 
Vyhodnocení svodu
Předvýběr mladých hřebečků
Vyhodnocení předvýběru
Malá přestávka pro přípravu kolbiště na zkoušky výkonnosti
Zkoušky výkonnosti
Vyhodnocení zkoušek výkonnosti
Součástí chovatelského dne byl i First ridden pro účastníky dostihů 

registrovaných shetland pony sezony 2023, posuzovatelem byl pan 
Žimulák.

Všechna předvedená zvířata v chovatelské části byla ve velmi dobré 
kondici a připravenosti. Skupina předvedených klisen i přes nepřízeň 
počasí (dopolední déšť) působila velmi kompaktně a všechny klisny 
byly doporučeny k chovu. Mladí hřebečci taktéž. Zkoušky výkonnosti 
proběhly v kombinované zkoušce. Poníci prokázali také velmi dobrou 
připravenost a ochotu k práci. Všech pět účastníků splnilo bodovou 
hranici pro úspěšné složení ZV.

Celkově komise akci hodnotila velmi kladně.
Výsledné známky v přehledu tabulky jsou zaokrouhlené na jedno 

desetinné místo.
Jménem RPK SCHSHP, z. s., bych ráda poděkovala paní Vendule 

Hořínkové s celým týmem za zdárný průběh svodu včetně vzorné pří-
pravy akce.

Poděkování patří i všem majitelům za přihlášená a pěkně připra-
vená zvířata a hodnotitelské komisi za pečlivou práci.

Renata Marková

CENTRÁLNÍ SVOD KLISEN, PŘEDVÝBĚR HŘEBCŮ 
A ZKOUŠKY VÝKONNOSTI PRO SHETLAND PONY

Ve Velké Bystřici na Moravě se v areálu Stáje UNICORN, z. s., paní Venduly Hořínkové v sobotu 6. 5. 2023 konal již druhý centrální 
svod klisen, předvýběr hřebečků a zkoušky výkonnosti plemene shetland pony. 

CHOVATELSKÁ AKCE

VÝSLEDKY SVODU KLISEN:

Jméno poníka
Míry (cm) Bodování

Celková
známkaKVH KVP OH Ohol Užitkový 

typ
Stavba 

těla Končetiny Mechanika 
pohybu

Marieke v. d. Hogedijk 96 110 149 14,5 8,5 7,5 7,5 8 7,9

Kinkell Gaena 100 110 140 15 8,5 8 7,5 7,5 7,9

Brygarth Marie 81 91 110 13 7 7,5 8 7,5 7,5

Golden Rose V.Den Uitweg 102 113 140 15 7 7,5 7 7,5 7,3

Jenthe v. Stal van Aschberg 101 112 150 15 7 7,5 7 7,5 7,3

Kelda od Brygarth 78 88 117 12 7,5 7,5 7,5 6 7,1

Klara z Doruchowa 94 105 138 14 7 7,5 6,5 7 7

Lentilka Unicorn 97 106 128 14 6,5 7 7 6,5 6,7

VÝSLEDKY PŘEDVÝBĚRU HŘEBEČKŮ:

Jméno poníka
Míry (cm) Bodování

Celková
známkaKVH KVP OH Ohol Užitkový 

typ
Stavba 

těla Končetiny Mechanika 
pohybu

Cardi Cracker 87 95 123 13 8 8 8 7,5 7,9

Halstock Jackson 87 95 115 13,5 7,5 8 8 7,5 7,7

Murphy 82 91 116 12,5 7,5 7,5 7,5 6,5 7,3

VÝSLEDKY ZV:

Jméno poníka Mechanika pohybu Schopnost a ochota Připravenost Výsledná známka

Kelda od Brygarth 6 9 8 7,9

Golden Rose V.Den Uitweg 8 7 8 7,5

Timmy Drago 7 8 7 7,5

Lentilka Unicorn 6 8 7 7,2

Kinkell Gaena 6 8 6 7

Mezi tříletými klisnami se vítězkou oblastní přehlídky stala 31/925 
Lycaon po 1478 Cool Paradise z matky 31/345 Laifa po anglo-arab-

ském hřebci 1167 Favory. Chovatelem i majitelem klisny je pan Vít 
Pauzr, kterému tímto gratulujeme a těšíme se na setkání při celo-

CHOVATELSKÝ DEN NA FARMĚ PTÝROV 
Farma Ptýrov uspořádala ve středu 5. 7. 2023 ve spolupráci se spolkem Český teplokrevník, z. s., Chovatelský den pro Středočeskou 

a Severočeskou oblast. Před komisi ve složení Ing. Šárka Pospíšilová, Ing. Veronika Prokešová a Karel Lacina byly předvedeny tříleté 
klisny a klisny s hříbaty ročníku 2023. Celý den akci doprovázel odborným komentářem Jan Chýle a diváci si rovněž mohli vyslechnout 
závěrečné slovní hodnocení od Karla Laciny. Oproti jiným ročníkům byla účast početně slabší, ale předvedení koně byli ve výborné 
kondici a na vysoké úrovni.

CHOVATELSKÁ AKCE

Cinnamon po Donthargos z akcelerační klisny 80/776 Cedrika po 
1154 Quick Lauro Z z chovu paní Petry Charvátové

Fürstin Monica po oldenburském Morricone z akcelerační klisny 
1/153 Fürstin Wilma po Fürst Wilheim z chovu pana Pavla Drbohlava
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Kailala po 1153 Fors Mozart z akcelerační klisny 44/387 Ka Maluhia 
po 1360 Drosselklang II z chovu Terezie Coufalové

Luigiano Graaf po holandském hřebci 2728 Luigi z matky Belle po 
Burgraf z chovu Kateřiny Kudláčkové

Pučmeloud M po 2228 Porthos M z matky 5/878 Klowie M po holš-
týnském 1614 C-Indoctro z chovu Michala Maksy

Vertigo po Chalcedon z matky 80/420 Vivien po 5155 Numero Uno 
z chovu Petry Charvátové

státním finále v Písku. Jako druhá klisna plemene český teplokrevník 
se nejlépe prezentovala 49/450 Solivia Graaf po 1977 Stalypso 
z holandské matky Belle po Burggraaf. Tato hnědka pochází z chovu 
paní Kateřiny Kudláčkové. Klisny po drezurním hřebci Firestone 
zaujaly komisi již na náchodské přehlídce a nejinak tomu bylo i na 
Ptýrově. Na třetím místě se umístila 91/874 Fighter z matky 7/554 
Argemma po Aristo Z. Chovatelkou i majitelkou klisny je paní Dana 
Svobodová.

Kategorie klisen s hříbaty je vždy divácky velice atraktivní. Hříbata 
jsou předváděna ve volnosti tak, aby komise mohla co nejlépe posoudit 
jejich exteriér a mechaniku pohybu. Kategorie klisniček byla nejpočet-
nější, mezi klisnami plemene český teplokrevník zvítězila Cinnamon 
po Donthargos z akcelerační klisny 80/776 Cedrika po 1154 Quick 
Lauro Z. Klisna z chovu paní Petry Charvátové vynikla korektním 
exteriérem, dobře osvaleným hřbetem i zádí, pevným fundamen-
tem a uvolněným pohybem. Na druhém místě se umístila Kailala 
po 1153 Fors Mozart z akcelerační klisny 44/387 Ka Maluhia po 
1360 Drosselklang II. Klisnička z chovu Terezie Coufalové se ukázala 
ve velmi dobré kondici, byla dobře osvalená, výborného a pevného 
fundamentu se silnými bedry. 

Jako třetí se velmi dobře předvedla Fürstin Monica po oldenbur-
ském Morricone z akcelerační klisny 1/153 Fürstin Wilma po Fürst 
Wilheim. Klisnička z chovu pana Pavla Drbohlava se jevila jako velmi 
pěkná, dobře osvalená, jemnějšího fundamentu. Vynikala uvolněným 
elastickým pohybem s dobrým odrazem zadních nohou. 

Čtvrtou prezentovanou klisničkou byla strakatá Balantine’s RS 
po 1523 Bernstein z matky 8/423 Rusalka po 511 Rosario. Nejmladší 

účastnice přehlídky nar. 9. 6. 2023 byla hodnocena jako velmi ušlech-
tilá s krásným krkem a hlavou, v pohybu méně prostorná. 

Kategorie hřebečků byla nejméně početně obsazená, zato 
všichni hřebečci byli velmi dobrého typu, dobře narostlí s pěkným 
pohybem. Komisi nejvíce zaujal Luigiano Graaf po holandském 
hřebci 2728 Luigi z matky Belle po Burggraaf. Hřebeček z chovu 
Kateřiny Kudláčkové vynikl velmi dobře osvalenou horní linií, výraz-
ným krkem, jemnějším fundamentem, prostorným krokem a cvalem 
do kopce. 

Na druhém místě se umístil Vertigo po Chalcedon z matky 80/420 
Vivien po 5155 Numero Uno. Tento velmi pěkný hřebeček středního 
rámce z chovu paní Petry Charvátové zaujal komisi svým tempera-
mentem i ušlechtilostí. 

Třetí pozice patřila hřebečkovi Pučmeloud M po 2228 Porthos M 
z matky 5/878 Klowie M po holštýnském 1614 C-Indoctro. Hnědák 
z chovu Michala Maksy byl dobře narostlý s prostorným energickým 
klusem a volnou lopatkou. 

Dle klíče stanoveného RPK ČT postupují do celorepublikového 
finále vždy první tři umístění a dále pak nejlepší třetina ze všech zby-
lých zúčastněných. Prosíme tedy majitele o potvrzení účasti na email: 
schlehoferova@aschk.cz . 

Text a foto: Veronika Konvalinková

CHOVATELSKÁ AKCE

V dopoledních hodinách tříčlenná hodnotitelská komise ve složení 
Michaela Kvisová, Barbora Pihávková a Jana Svobodová hodnotila 
a zapisovala klisny do plemenné knihy a prováděla výběr hřebců do 
plemenitby. 

Předvedeno bylo 19 klisen a jeden hřebec. Mimo jednu klisnu, 
která měla potíže s pohybem, všech ostatních 18 klisen vyhovělo pod-
mínkám šlechtitelského programu a bylo zapsáno. Zde mohu s vel-
kou radostí podotknout, že většina klisen byla již z domácího chovu 
a úroveň předvedených klisen je rok od roku lepší a lepší. Jediný před-
vedený hřebec Midnight (Ozák x Megan), chovatel a majitel Anna 
Hrubošová, však nebyl vybrán, zejména z důvodu slabší kostry, pro 
irského coba netypického delšího hřbetu a nedostačujících rousů

Po krátké polední pauze uvedl národní výstavu krátkou drezurní 
ukázkou pod sedlem, ve stylu kostýmu „DC komiksového Batmana“, 
čtyřletý plemenný hřebec Batman of Paradise (Baloo of Paradise 
x Nigra of the Paradise), majitel Farma Strachovice, s. r. o., chovatel 
Michaela Kvisová. 

Hodnocení odpolední výstavy se ujal zahraniční posuzovatel pan 
Tom Aspil, moderátorské a překladatelské činnosti předsedkyně 
spolku ICCR paní Barbora Jarešová. 

Kategorii hříbat narozených v letošním roce vyhrál velmi kom-
paktní a silný hřebeček Marko (Axel van Tinkerstal Foubert x 
Mighty Witch Sajmon) majitele a chovatele Jiřího Jankovského. 

Kategorie ročků byla obsazena pouze jedním zástupcem pro 
každé pohlaví a vítězem kategorie ročních klisen se tedy stala Bessi 
Bee (Jimmy Bee x Woah Black Betty) majitelky Markéty Tůmové. 
Vítězem ročních hřebečků se stal nadějný hřebeček Strachovice 
Lord Best Buddy (Axel van Tinkerstal Foubert x Sterre), majitel 

a chovatel Farma Strachovice, s. r. o. Hřebeček na svůj věk typického 
čtvercového rámce, výborné nasazení krku a rousy, ale poněkud horší 
kondice. 

Výrazně lépe byla obsazena kategorie dvouletých klisen a hře-
bečků, zde majitelé prezentaci na výstavě již berou jako jakýsi 
„nácvik“ pro dospělé kategorie. V kategorii dvouletých klisniček 
si první místo zaslouženě odnesla velmi pěkná klisnička Nugetka 
Teddy Habrůvka (Coates Teddy Boy x June), majitelka Martina 
Pintrová, chovatelka Iveta Hladká. Mezi dvouletými hřebečky 
s náskokem zvítězil nadějný, čerstvě importovaný Dolce Time to 
Change (Kingsley x Lioness), majitelka Klára Šestáková, chova-
tel Torger Neuhaus (DE). Tento hřebeček se vyznačuje velmi silnou 
a těžkou kostrou, která je u irských cobů žádoucí. Je třeba nezapo-
mínat, že irský cob je chladnokrevný kůň a přesto, že je v posledních 
letech využíván v mnoha jiných disciplínách než pouze vozataj-
ských, je chovným cílem udržení tradičního těžkého typu. 

Z výše vyjmenovaných kategorií koní mladších 3 let byl následně 
vybrán šampion mladých, kterým se s naprostou převahou stala klisna 
domácího chovu, Nugetka Teddy Habrůvka (Coates Teddy Boy 
x June) majitelky Martiny Pintrové, chovatelky Ivety Hladké, a vice-
šampionem se stal teprve letos narozený hřebeček Marko (Axel van 
Tinkerstal Foubert x Mighty Witch Sajmon), majitel a chovatel 
Jiří Jankovský. Za zmínku jistě stojí, že jeho otec patří mezi osvědčené 
plemeníky a je otcem mnoha vítězů svodů a výstav a matka Marka je 
předloňskou Národní šampionkou. 

Během neuvěřitelně teplého slunečního odpoledne se program 
přehoupl do početně nejsilněji zastoupené kategorie dospělých kli-
sen. S potěšením musím zkonstatovat, že úroveň klisen je rok od roku 

Batman of Paradise, vítěz výkonnostních zkoušek III. Narodni vystava IC - vítěz kategorie klisen Timea in Flagranti Delicto

III. Narodni vystava IC - vítěz výstavy hřebec Custom Made of Jack

SHOW IRSKÝCH COBŮ KLASICKY ZAHÁJILO PRÁZDNINY
Je již tradicí, že se první červencovou sobotu koná národní výstava irských cobů spojená i se svodem koní tohoto plemene. 
V pořadí již třetí Irish Cob Show se opět stala největší chovatelskou událostí světa irských cobů v České republice. V letošním roce 

bylo více než 70 přihlášek a opětovně se skvělou diváckou účastí. 
Stejně jako každoročně patří velké díky manželům Půlpánovým, v jejichž areálu v Hradištku u Sadské se celá akce konala. 

CHOVATELSKÁ AKCE
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lepší a ještě více mne těší, že převážná většina zúčastněných klisen již 
pocházela z českých chovů a na předvadištích se nám přestávají obje-
vovat koně bez známého původu. 

Vítězkou dospělých klisen se ve velmi silné konkurenci stala klisna 
Timea In Flagranti Delicto (Oris Březový potok x Tequilla) maji-
telky Drahomíry Veselé, z chovu paní Věry Vintrové, a na druhé příčce 
se ocitla její pravá, o rok starší sestra, klisna Cilka Březový potok, 
pocházející z téhož chovu a stále v majetku chovatelky Věry Vintrové. 
Obě klisny jsou typově velmi podobné, mají výborně nasazené krky 
a skvělou mechaniku pohybu.

Kategorie dospělých hřebců se účastnil skvělý počet sedmi dospě-
lých plemeníků a celkové vítězství si odnesl zcela typický představi-
tel plemene, 5letý plemenný hřebec Custom Made Jack Flash (Mr 
Clooney x Custom Made Back in Black), který byl v mládí impor-
tován z UK.  Chovatelem tohoto hřebce je Sam Deakin a je v majetku 
Jany Živníčkové. 

Na krásném druhém místě se umístil taktéž importovaný 9letý 
hřebec Herkules (Firienwood Mischief x Tigh Mologa Princess) 
v majetku Ivany Tomkové. 

Poslední kategorií mezi dospělými byla výstavní kategorie valachů, 
kde zvítězil překrásný valach Allegro majitele Josefa Vodičky.

Celkovým šampionem národní výstavy se po napínavém závěru, 
kdy mezi moderátorkou a irským rozhodčím došlo k informačnímu 
šumu a z kruhu byli omylem nejprve posláni domů ti nejlepší, stal 
zcela po zásluze hřebec černý hřebec Custom Made Jack Flash, 
který bude jistě přínosem pro chov irských cobů v ČR (pro roky 2023 
byl Radou plemenné knihy ICS CZ taktéž zařazen v akceleračním pro-
gramu) a vicešampionkou výstavy vítězka klisen, Timea In Flagranti 
Delicto (Oris Březový potok x Tequilla)

Chovatelskou soutěž vyhrál díky zastoupení nejen velmi věkově 
vyrovnaného potomstva hřebec Oris Březový potok pocházející již 
sám z českého chovu paní Věry Vintrové. 

Ze srdce ještě jednou gratuluji majitelům i chovatelům vítězných 
koní ve všech kategoriích výstavy.

Na závěr celého dne, jako odlehčení a pro trochu humoru, se 
mnoho koní a majitelů zúčastnilo karnevalu irských cobů a nezbývá 
než smeknout klobouk nad úžasnou kreativitou a hravostí, s kte-
rou bylo zadané téma karnevalu „Z pohádky do pohádky“ všemi 
prezentováno. 

Celá karnevalová soutěž se nesla ve velmi přátelském duchu a jejím 
prvotním cílem bylo dát možnost prezentace i těm koním a majite-
lům, kteří se možná nechtějí účastnit přímo výstavních klání, ale rádi 
přijedou ukázat, co umí. 

Posuzovatelem karnevalových masek byla známá módní návr-
hářka Anna Pavlátová-Tejklová a rozhodně nestála před jednodu-
chým úkolem. Organizátoři se rozhodli udělit v této soutěži tři různé 
ceny. Cenu „Nejoriginálnější maska“ získala paní Tomková s hřebcem 
Herkulem za masku „Paví královna“. Nejkreativnější maska byla z dílny 
Petry Bolkové, „Indiánský Kmen Westerly“ s klisnou Lunou, a největší 
úspěch jak u diváků, tak u poroty sklidili valach Allegro s pony Žofkou 
vystupující jako „Drak a dráček“. Drak a dráček získali nejen cenu za 
nejvtipnější masku, ale s naprostou převahou zvítězili i v divácké sou-
těži. Krásné je, že celou masku údajně pečlivě a vlastníma rukama ušil 
majitel valacha, pan Josef Vodička.

V průběhu výstavy se také konaly výkonnostní zkoušky (dále jen 
ZZV), které se stanou od roku 2024 dle rozhodnutí RPK podmínkou 
pro udělení oprávnění hřebců pro plemenitbu. Nejlépe hodnoceným 

se stal perfektně připravený hřebec Batman of Paradise v majetku 
farmy Strachovice, s. r. o., s celkovou známkou 8,15. 

Krásný maraton celého dne byl ukončen až po šestnácté hodině 
odpolední, kdy se začali rozcházet jak spokojení diváci, tak majitelé 
i chovatelé koní a zmožený organizační tým. 

Ráda bych ještě jednou veřejně poděkovala za velké množství pozi-
tivních ohlasů a chvály od vás chovatelů i diváků. Pro tým ICCR není 
větší odměny než spokojení účastníci, hojná divácká účast a neustále 
se zlepšující kvalita koní. 

Obrovské poděkování patří mému příteli, špičkovému chovateli 
irských cobů „staré školy“, panu Tomovi Aspilovi z Irska, který celou 
Národní výstavu posuzoval a přiletěl kvůli tomu na týdenní dovole-
nou do České republiky. Velmi nás těší, že Tom byl překvapen vyni-
kající kvalitou irských cobů v České republice a soukromě mi sdělil, že 
v Irsku již takové množství pěkných cobů a v tak vynikající kondici na 
výstavách neuvidí, protože většina nejlepších koní tohoto plemene 
byla z Irska vyprodána do USA a Austrálie. 

Velké díky patří také celému vedení spolku Irish Cob the Czech 
Republic, členům Rady plemenné knihy, jmenovitě Báře Jarešové, 
která celou výstavu skvěle moderovala, dále Míše Pavlatové, Báře 
Pihávkové, Martině Krutinové, Petře Gintarové a mnoha a mnoha dal-
ším členům ICCR i jejich rodinným příslušníkům, kteří se podíleli na 
skvělé organizaci, díky které vše zcela bezchybně šlapalo. 

A poslední slova poděkování patří našim sponzorům, firmě 
Sano Pro EQUI, českému výrobci krmiv, firmě Divine Animals, která 
dodala jako sponzorské dary veterinární kosmetické přípravky, firmě 
Perfect Equi – českému výrobci vitamíno-minerálních doplňků, Farmě 
Strachovice, s. r. o., paní Ivaně Tomkové – Irish Cob Sajmon, Paradise 
Ranch – 4 nohy na triku – výrobce triček, láhví, hrnků a cen s motivy 
koní, firmě ALMS a Farmě Habrůvka, fotografce Karolíně Kopcové, 
specialistce na KD paní ing. Denise Tiché a firmě Nenažraný poník. 

Fotografie k výstavě, ZZV i karnevalu najdete v galerii ICCR na 
adrese https://eu.zonerama.com/ICCR1/1255913

Za skvělý tým ICCR, z. s., 
Michaela Kvisová, předsedkyně RPK ICS CZ

www.irishcob.cz

Marko - vítěz kategorie hříbat Nugetka Teddy Habrůvka - vítěz kategorie mladých 1- 2 roky

CHOVATELSKÁ AKCE

Příprava tohoto šlechtitelského programu trvala více než dva roky 
a byla výsledkem práce Rady plemenné knihy norického koně pracující 
v rámci Svazu chovatelů chladnokrevných koní. Konečné úpravy šlech-
titelského programu probíhaly po založení Svazu chovatelů a přá-
tel norika, z. s., jako společenské organizace na základě připomínek 
členů tohoto svazu a po několika konzultacích s MZe, Českou pleme-
nářskou inspekcí a Ústřední evidencí koní ve Slatiňanech. Díky spolu-
práci s těmito organizacemi došlo na počátku roku 2022 ke schválení 
šlechtitelského programu, byl zaveden oficiální název plemene „český 
norik“ a Svaz chovatelů a přátel norika se stal na základě „Dohody 
o kompetencích při šlechtění plemene“ organizací, která pro Asociaci 
svazů chovatelů koní ČR jako Uznané chovatelské sdružení zajišťuje 
proces dalšího šlechtění českého norika.

Důležitým momentem je skutečnost, že se podařilo v rámci České 
republiky prosadit plemennou knihu pro českého norika jako „ple-
mennou knihu původu“ plemene a že jsme prokázali, že současný 
český norik navazuje na norického koně dlouhodobě chovaného na 
našem území, který se vlivem prostředí a chovatelských požadavků 
našich předků svými vlastnostmi odlišuje od norických koní chova-
ných v okolních zemích. Důležité bylo i prokázání odlišnosti českého 
norika od norika slezského, který z norického koně vznikl a od schvá-
lení slezského norika jako samostatného plemene v roce 1995 až do 
roku 2012 byl jako genetický živočišný zdroj dokonce pro norického 
koně považován za zušlechťující plemeno.

Toto dlouhodobé mísení genů obou plemen, vyvolané především 
dotační podporou slezského norika, postupně vedlo ke stírání rozdílů 
mezi oběma plemeny a nutně by skončilo zánikem norického koně 
v České republice a jeho převodem na plemeno slezský norik. Tento 
proces je v zootechnice označován jako „převodné křížení“. Zároveň 
by ale přineslo změnu charakteristických znaků a vlastností slezského 
norika, protože mohutné norické klisny vnášely do chovu některé 
nové vlastnosti, které pro původního slezského norika nejsou typické. 
V této souvislosti je třeba připomenout, že u plemen zařazených 
v genetických zdrojích probíhá „udržovací šlechtění“, jehož cílem je 
zachovat vlastnosti a znaky typické pro dané plemeno a dostatečnou 
genetickou variabilitu, umožňující uchovat tyto vlastnosti bez zvýšení 
negativního vlivu příbuzenské plemenitby co nejdéle.

Předpokládá se, že u plemen zařazených v genetických zdrojích 
nemůže probíhat intenzivní šlechtitelská práce na zlepšení jednotlivých 
znaků a vlastností, a proto stát na udržování plemene poskytuje určité 
finanční prostředky, které mají tuto ztrátu ekonomicky kompenzovat.

Český norik na rozdíl od zbývajících dvou chladnokrevných plemen 
koní v ČR není zařazen do genetických zdrojů, a proto jeho podpora 

ze strany státu je stejná, jako na každé jiné plemeno koní považované 
podle zákona 154/2000 Sb. za hospodářské zvíře a týká se především 
vedení plemenné knihy a prověřování výkonnosti. Na druhé straně to 
ale umožňuje vést plemennou knihu jako „otevřenou“, to znamená, 
že je možné v plemenitbě za určitých podmínek využít i jiná plemena 
koní podobného fylogenetického původu.

Finanční příspěvek na narozené hříbě vyplácený u zvířat zařa-
zených v genetických zdrojích je pro chovatele značným přínosem. 
Proto se Svaz chovatelů a přátel norika snaží alespoň minimální pod-
poru reprodukce klisen zajistit jiným způsobem. Díky pochopení Lesů 
České republiky, s. p., se podařilo od této organizace už v roce 2021 
získat dar ve výši 100 000 Kč a v roce 2022 ve výši 250 000 Kč. Tyto 
peníze byly beze zbytku rozděleny chovatelům, u kterých se naro-
dilo a bylo do 15. listopadu v ÚEK zaregistrováno čistokrevné norické 
hříbě. V letošním roce byla s Lesy České republiky opět uzavřena 
smlouva ve výši 100 000 Kč na podporu živě narozených a včas (do 
15. 11. 2023) zaregistrovaných hříbat.

Podpora čistokrevných hříbat zaregistrovaných do 15. listopadu je 
z toho důvodu, že ve zprávě o využití daru musíme Lesům České repub-
liky dokládat využití daru v souladu s uzavřenou smlouvou. Vedlejším 
pozitivním efektem je ale skutečnost, že pokud chovatel chce zís-
kat finanční podporu, musí mít hříbě zaregistrované včas a Svaz tak 
postupně získává přehled o výsledcích reprodukce plemene. Podařilo 
se tak odstranit jeden z nedostatků evidence koní, kdy nebylo vzác-
ností, že někteří chovatelé registrovali narozená hříbata až počátkem 
následujícího roku a Ústřední evidence koní a tím i chovatelská orga-
nizace měla podklady o počtu narozených hříbat až v březnu dalšího 
roku. To se potom zpětně odráží i ve zpoždění informací poskytova-
ných chovatelům, například výsledky plemenitby jednotlivých hřebců. 

Nemyslíme si, že výše příspěvku by zásadním způsobem motivo-
vala chovatele k zapouštění klisen, spíše ji chápeme jen jako projev 
zájmu o práci chovatelů ze strany Svazu a snahu o podpoření repro-
dukce plemene jako základu jakékoliv šlechtitelské práce. Za přínos-
nou považujeme i skutečnost, že v tomto ukazateli nelze podvádět 
a každé zaregistrované hříbě lze dohledat v ÚEK. Je to tedy daleko 
lepší ukazatel než například zapuštěné klisny nebo zabřezlé klisny.

Přestože je výše podpory malá, zaregistrovali jsme přece jen 
v reprodukci českého norika určitý pokrok. Zatímco v roce 2021 jsme 
vypláceli podporu pro 43 hříbat, v loňském roce už bylo evidováno 
a podpořeno 57 hříbat, a to ještě několik chovatelů danou podmínku 
nesplnilo a příspěvek nedostali. Z toho je patrný nárůst počtu naroze-
ných hříbat oproti roku 2021. Obáváme se však, že výsledky letošního 
roku už tak příznivé nebudou.

SÍLA SE PROBOUZÍ
Český norik je jedno z mála plemen koní, pro které je Ministerstvem zemědělství České republiky schválen šlechtitelský program 

zpracovaný v souladu s nařízením Evropského parlamentu a Rady (EU) 2016/1012 ze dne 8. června 2016 o zootechnických a genealo-
gických podmínkách pro plemenitbu čistokrevných plemenných zvířat, hybridních plemenných prasat a jejich zárodečných produktů 
v Unii, pro obchod s nimi a pro jejich vstup do Unie.

INFORMACE

Plemenný hřebec 2799 Streit z Hvozdna, po 1445 Streit z matky 13/625 Zuzi

Karneval - vítězná maska Draka a dráčka - majitele pana Vodičky
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V letošním roce zajišťuje registraci hříbat českého norika Svaz cho-
vatelů a přátel norika vlastními pracovníky. Připouštěcí období v roce 
2022 končilo 31. července, což znamená, že v červenci 2023 by měla 
být prakticky všechna hříbata na světě. Povinností chovatele je podle 
vyhlášky 136/2004 Sb. nahlásit chovatelské organizaci (osobě, která 
registruje hříbata) narození hříběte do 21 dnů zasláním modrého při-
pouštěcího lístku. Protože pošta je drahá, stačí mailem poslat foto-
kopii. Ke dni 17. 7. 2023 evidujeme jen 35 takto nahlášených hříbat 
českého norika.

Dalším krokem by mělo být dohodnutí termínu registrace ve věku 
hříběte kolem 5 měsíců. V polovině července jsme začali registrovat 
hříbata narozená v únoru a březnu. V souladu s Řádem plemenné 
knihy probíhá při registraci hříbat zároveň jejich přeměření a posou-
zení zevnějšku. Povinností osoby zajišťující registraci je potom zare-
gistrovat hříbě do 28 dnů od prokazatelně vzneseného požadavku na 
registraci ze strany chovatele.

Počet narozených hříbat má samozřejmě přímou souvislost 
s počtem zapouštěných klisen. Bohužel v chovu koní platí, že plod-
nost (čistá natalita = počet živě narozených hříbat) se pohybuje 
kolem 50 %. V chovu chladnokrevných koní, kde převažuje přirozená 
plemenitba, je lepší výsledek výjimečný. Jestliže jsme v roce 2022 
zaznamenali 115 zapuštěných klisen, mělo by se letos narodit kolem 
58 hříbat, možná i více, protože někteří držitelé hřebců neodevzdali 
připouštěcí rejstříky nejen po skončení připouštěcího období, ale ani 
do konce listopadu. S tím souvisí i případná žádost o licenci hřebce 
na následující rok. Pokud není doručena na ASCHK do konce kalen-
dářního roku, je poplatek za licenci hřebce dvojnásobný nebo může 
být licence hřebci pro příslušný rok odmítnuta.

Podle údajů ÚEK je ve druhém čtvrtletí roku 2023 celkový počet 
plemenných klisen českého norika 532. To je nejméně z počtu ple-
menných zvířat všech tří chladnokrevných plemen v ČR. U ČMB 
je počet plemenných klisen 733 a u SN 546 klisen. Pokud ale bylo 
minulý rok zapuštěno 115 klisen, činí to 21,6 % z celkového počtu 
klisen schopných reprodukce. Tady je velká rezerva v rozvoji chovu. 
Počet zapuštěných a zabřezlých klisen a následně počet narozených 
hříbat je základním předpokladem udržení a rozvoje chovu plemene. 
Cílem chovatelů by mělo být zařazovat do chovu jen ty nejlepší koně 
a těch musí být tolik, aby byla zachována alespoň prostá reprodukce 
plemene, tedy aby koní daného plemene neubývalo.

Narodí-li se ročně 53 hříbat, je to 10 % z počtu plemenných kli-
sen. Pokud je polovina hřebečků, můžeme počítat asi s 27 klisnič-
kami, tedy 5 % stavu klisen. To k obnově stáda nestačí. Matematicky 
to znamená, že průměrná klisna dá dceru jednou za 20 let. Když si 
uvědomíme, že chladnokrevní koně se dožívají průměrně kolem 20 let 
věku a mladé klisny zařazujeme do chovu nejdříve ve 3 letech a téměř 
rok trvá březost, chybí mám k zajištění obratu stáda 4 roky času, nebo 
o pětinu více narozených klisniček, tedy alespoň 33. To znamená nej-
méně 66 ročně narozených hříbat. To je základní předpoklad udržení 
chovu českého norika.

To ale mluvíme o prosté reprodukci a nebereme v úvahu žádnou 
selekci, a tedy vlastně žádné šlechtění. Ve šlechtitelském programu 
jsme zpřísnili požadavky na zařazení klisny do Hlavní plemenné knihy 
klisen. Pro HPKK musí klisna splnit kvalitu exteriéru alespoň na 8 bodů 
a zároveň výsledek zkoušky výkonnosti nejméně na 8 bodů. V loňském 
roce byly takové klisny pouze dvě. Z celkového počtu 31 klisen zařaze-
ných do plemenitby bylo Plemenné knihy klisen (PKK) zařazeno 10 (32 
%) a 2 do HPKK, což je 6,5 %. Ostatní klisny byly zapsány do Pomocné 
plemenné knihy klisen (PPKK) a je jich 61,5 %. Za připomenutí stojí, 
že klisna, která nesloží výkonnostní zkoušky, může být zařazena jen 

do PPKK. I u těchto klisen je ale užitečné, pokud s nimi přijde majitel 
na přehlídku tříletých klisen nebo nechá klisnu přeměřit a posoudit. 
V opačném případě nemáme o klisně žádné informace kromě jejího 
původu. Přesto zařazení 31 klisen považujeme za úspěšné. V minulých 
letech se tento počet pohyboval kolem 15.

Všechny takto získané informace se snažíme postupně zpracovávat 
a ve srozumitelné formě poskytnout chovatelům. V ročence Svazu jsou 
uváděny výsledky kontroly dědičnosti vlastností jednotlivých hřebců, 
aby se mohli chovatelů kvalifikovaně rozhodnout při zapouštění 
svých klisen. Samozřejmě je to pouze u hřebců, kteří mají alespoň pět 
potomků změřených a posouzených, případně pět potomků absolvo-
valo zkoušky výkonnosti. I tento počet je pouze orientační. Pro objek-
tivní zhodnocení kvality hřebce bychom potřebovali alespoň kolem 30 
potomků, což je při současném využití hřebců možné dosáhnout až 
v jejich vysokém věku. Samozřejmě informace o kvalitě hřebce a jeho 
schopnosti předávat své vlastnosti na potomstvo je u dvacetiletého 
hřebce prakticky bezvýznamná. Snažíme se proto využít posouzení hří-
bat pod klisnou jako orientační informace o kvalitě hřebců. 

Z hlediska perspektivy šlechtění plemene je vhodná cesta k zís-
kání informací častější využití nově zařazených hřebců v plemenitbě. 
Pokud by se podařilo získat od mladého hřebce alespoň 10 posouze-
ných potomků, může to chovatelům přinést informaci o jeho kvalitě 
a využitelnosti v chovu.

Rozhodujícím faktorem zachování plemene je nejen reprodukce 
zvířat, ale z hlediska ekonomiky chovu i jejich využití, prodejnost 
a následně cena. Průměrná cena chladnokrevných koní zdaleka 
nedosahuje průměrné ceny moderních sportovních teplokrevníků. 
Představa, že bude nadále rozhodujícím uplatněním pro chladno-
krevné koně práce v lesním hospodářství, je nereálná. Přestože je 
práce koní v lese stále nejvíce ekologickým způsobem přibližování 
dřeva, překážky ve využití koní způsobené nedostatkem kvalifikova-
ných těžařů a kočích, nezájmem mladých lidí o tuto práci z důvodu 
nízkého finančního ohodnocení, obtížemi v organizaci práce nebo 
vysokými náklady na výživu, ošetřování a přepravu koní způsobují 
v posledních letech pokles počtu koní využívaných pro práci v lese. 
Zlepšení této situace by mohlo přinést zaměstnání kočích jako stá-
lých pracovníků lesních závodů, které by zajistilo kočímu stálou práci 
a pravidelný příjem i proplacení nutných výdajů na držení koně jako 
pracovního prostředku. Praxe realizovaná u Vojenských lesů a statků 
ČR, s. p., je důkazem, že tato cesta je možná.

Výborný charakter českého norika je ale předpokladem i pro jeho 
širší využití. Na výstavách hospodářských zvířat (Brno, České Budějovice, 
Lysá nad Labem) pravidelně předvádíme koně českého norika i při práci 
pod sedlem, v minulém roce v Českých Budějovicích dokonce ve sko-
kové ukázce. Není určitě cílem využívat toto plemeno ve skokových 
soutěžích. Je ale dobře využitelné jako jezdecký kůň pro začínající nebo 
těžké jezdce, jako vhodný kůň i do lehké zápřeže v rámci agroturistiky 
i jako trpělivý a klidný kůň pro hipoterapii. To všechno jsou oblasti, kde 
může český norik najít uplatnění díky své ovladatelnosti a ochotě spo-
lupracovat s člověkem, která je při hodnocení koní posuzována. Pro 
budoucí uživatele těchto koní by mohlo být pobídkou i perspektivně 
uvažované prověření výkonnosti při práci pod sedlem, podobně jako 
je tomu u norických hřebců v sousedním Rakousku. To s sebou zřejmě 
přinese i zvýšení ušlechtilosti a určité zjemnění českého norika, aby 
se z hrubšího hospodářského koně stal pohyblivějším a líbivějším pro 
zájemce o jeho zakoupení. Podobný proces probíhá v poslední době 
u řady plemen. Typickým příkladem může být hafling, který je dnes 
chován především v typu ušlechtilého sportovního koně. Tento vývoj 
bude ještě předmětem diskuse chovatelů.

Jako námět k chovatelské diskusi bude jistě i změna označování 
chladnokrevných koní při jejich registraci. U chladnokrevných plemen 
koní (a některých dalších plemen) dosud platí označení koní pomocí 
výžehů. Nová vyhláška s platností od 1. 1. 2024 zavádí u všech koní 
bez výjimky nutnost označení čipem (elektronickým identifikátorem). 
Podle platného šlechtitelského programu českého norika by tedy musel 
být každý kůň označený čipem i výžehem, což z hlediska nákladů pro 
chovatele považujeme za zbytečné. Bude tedy zřejmě nutné požádat 
MZe o změnu šlechtitelského programu a jako základní způsob ozna-
čování zavést označování čipem. Označení výžehy ze šlechtitelského 
programu vypustit, nebo je nechat pouze jako dobrovolné na uvážení 
chovatele. Tato problematika bude jedním z bodů jednání členské 
schůze Svazu konané v podzimním období.

Pozitivní z hlediska perspektivy chovu českého norika je skuteč-
nost, že se podařilo zastavit dlouhodobý pokles počtu chovaných koní 
tohoto plemene. Počty evidovaných koní českého norika k počátku 
roku činí v posledních třech letech 1219, 1305 a 1323 koní. Podobně 
průměrný počet plemenných koní za druhé čtvrtletí se od roku 2022 
zvýšil z 535 na letošních 566 kusů. Jaký bude další vývoj záleží na 
aktivitě chovatelů tohoto plemene koní.

Miroslav MaršálekPlemenný hřebec 2408 Spartakus, po 1732 Sisal z matky 49/223 Zafi
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5. srpna 2023 oslavil kulaté 80. narozeniny. Po většinu svého života 
jezdil koně s českým nebo slovenským původem. I z tzv. „ztracených“ 
koní či odpojištěných anglických plnokrevníků dokázal systematickým 
tréninkem, vlídností a trpělivostí vytvořit velké hvězdy.

A nyní se na život J. Pecháčka podíváme formou symboliky.
Tenisté mají svůj Wimbledon, horolezci Mount Everest a většina 

dalších sportovců olympijské hry. Jsou to potencionální vrcholy jejich 
sportovních kariér. Jenže se může stát, že jste podvakrát vzorně při-
praveni na zdolání Everestu a z politických důvodů vás tam nepustí 
(třebaže už vám nechali ušít výstroj), a když se naskytne třetí pří-
ležitost, můžete tam odletět, ale ze zdravotních důvodů se dostanete 
jen nad základní tábor. 

Je to těžké, ale na druhou stranu vás může těšit, že jste po celý 
život mohli zdolávat jiné tisícovky a z nich byl také krásný pohled na 
svět. Asi tak musel Jiří Pecháček brát svůj sportovní život v socialismu, 
když mohl zdolávat Krkonoše, Fatry a Tatry, Mátry a občas i Alpy. 
Díky koním, které miloval a miluje, přežil šeď a problémy socialismu, 
až se dočkal naší doby a díky tomu se „vydal do Himalájí a dotknul 
se Everestu“.  Kdyby žil na západě, mohl být naším dalším Lendlem, 
Navrátilovou, Formanem…

V báječné společnosti
Než si stručně popíšeme cestu Jiřího Pecháčka na český jezdecký 

Olymp, můžeme si sdělit, že při vzácných výjezdech za železnou 
oponu se mu podařilo soutěžit se hvězdami tehdejšího skokového 
nebe. Četl o nich v časopise Jazdectvo v zahraniční rubrice a obdivo-
val je – měli ušlechtilé a výkonnostně velmi zdatné koně a byli vzory 
pro celý jezdecký svět. 

A najednou se stalo, že Jiří Pecháček zazářil na našem dorostenec-
kém mistrovství republiky (v roce 1957 vyhrál s družstvem za JO TJ 
Žižka Praha), byl poslán na další významné závody a ve svých devate-
nácti letech byl vybrán do československého reprezentačního skoko-
vého družstva. V roce 1962 absolvoval v Budapešti první Pohár národů 
a hned vyhrál rámcovou soutěž. Již ve dvaadvaceti letech se dostal do 
jezdecké Mekky, do Cách. Tam se konají již téměř celé století nejprestiž-
nější jezdecké závody na světě a každý úspěšný jezdec touží v Cáchách 
soutěžit, v lepším případě vyhrát. Je to velký jezdecký sen. 

Na kolbišti se tu v roce 1965 a později vystřídal s takovými hvěz-
dami, jako byli například Hans Günter Winkler, bratři Alwin a Paul 
Schockemöhle, Hermann Schridde a Kurt Jarasinski z Německa, bratři 
Raimondo a Piero d Ínzeo z Itálie, Pierre J. d´Oriola a Michel Robert 
z Francie, David Broome a bratři John a Michael Whitekerové z Velké 
Británie, Nelson Pessoa z Brazílie a Hugo Simon z Rakouska (Němec 
s rakouským občanstvím, narozený u Šumperku). Mohli bychom 
vyjmenovat celou plejádu dalších skvělých světových jezdců až po 
Ludgera Beerbauma, který se letos rozloučil se svou také více než 40 
let trvající reprezentační dráhou.

Problém byl v tom, že s těmito jezdci mohl v dobách socialismu Jiří 
Pecháček soutěžit jen velmi výjimečně, protože reprezentační výjezdy 
na západ byly tvrdě omezené, a navíc se realizovaly za velmi nedů-
stojných podmínek z hlediska tréninkových možností, kvality koní, 
vybavení jezdců a koní, v podstatě i s velkou dávkou nejistoty, zda se 
vůbec vyjede… Špičkoví západní jezdci měli špičkové koně, naši jezdci 

měli relativně dobré koně pro naše poměry. Lze to charakterizovat asi 
tak, že na západních kolbištích mezi sebou soutěžily mercedesy, rolls-
royce, alfy romeo a naše škodovky… Byl to opravdu těžký úkol. 

Začátky
Jiří Pecháček se narodil v roce 1943, kdy se narodila například svě-

tová herecká hvězda Robert de Niro, Mick Jagger z Rolling Stones, náš 
skvělý hudebník Felix Slováček, nositel Nobelovy ceny za mír a strůjce 
politických změn v Polsku Lech Wałęsa nebo vynikající překladatel 
Shakespeara do češtiny prof. Martin Hilský.

Rok 1943 byl těžkým rokem uprostřed druhé světové války, ale 
karta se již zásadně obracela a agresivní boj nacistického Německa 
začal mít velké problémy: prohráli bitvu u Stalingradu a Kursku, 
museli se stáhnout z Afriky a v září toho roku se vylodily spojenecké 
armády v Itálii. 

První se narodil bratr Jaroslav. Jiří Pecháček přišel na svět 5. srpna 
před 80 roky ve Zruči nad Sázavou. Jeho tatínek Jaroslav měl původně 
povoznictví, po válce vstoupil do československé armády. Rodina 
žila v Praze, ale otec byl posílán k armádním útvarům do Dašic, do 
Bohdanče či na další místa. Tak musela rodina často dojíždět za 
otcem. V Bohdanči začali oba bratři jezdit na koních. Přes soumary se 
dostali na vojenské jezdecké koně, kteří nebyli nikterak snadně ovla-
datelní. Jiří vše zvládl, Jaroslava to na dlouhou dobu odradilo. V jízdě 
pokračoval až v dospělosti. Maminka Jiřina často následovala svého 
manžela a pečovala hlavně o děti a o domácnost.

Bratr Jaroslav
O rok starší bratr Jaroslav vystudoval stavební fakultu ČVUT v Praze 

a úspěšně pracoval v tomto oboru v Průmstavu na Kladně. K tomu 
také později jezdil na koni na úrovni S až T a jeho nejúspěšnějším 
koněm byl Faust (Diadém, A 1/1 – Savana). Od mládí byl i jezdeckým 
funkcionářem, rozhodčím všech disciplín a čtyrikrát byl zvolen i prezi-
dentem České jezdecké federace (1998–2015). Jezdecká pravidla měl 
v malíčku a dokázal vyřešit i mnoho originálních problémů.

Manželka Zuzana
Na počátku 60. let se Jiří Pecháček seznámil se svou celoživotní 

láskou a posléze manželkou, rovněž skvělou jezdkyní, paní Zuzanou 
Klímovou, provdanou Pecháčkovou. Její rodina žila Praze, tatínek byl 
právníkem. Koně milovala od malička a poštěstilo se jí dostat se do 
Nosticovy jízdárny na Újezdě a následně do jezdeckého oddílu TJ 
Žižka Praha. Zde se začala věnovat drezurnímu ježdění a první titul na 
Mistrovství Československa získala v roce 1963, její budoucí manžel 
Jiří vyhrál v tomto roce Mistrovství ČSSR ve skákání.

Trénoval ji plukovník František Lechner, který vyhrál první dvě 
Mistrovství ČSSR v drezúře na koních Bojar a Rákos, další úspěchy mu 
zhatil režim. První zlatou medaili z Mistrovství ČSSR získala Z. Klímová 
na koni Hárka, další zlaté medaile jí přinesli klisna Komtesa a valach 
Lodník. S ním vyhrála poslední mistrovský titul v roce 1977 v Nitře. 
Celkově získala 16 zlatých medailí na Mistrovství ČSSR a Mistrovství 
ČSR a titul mistryně sportu. Kdyby socialistický režim dovolil, vystu-
dovala by jistě vysokou školu, takto musela vzít s povděkem práce 
v oblasti farmacie a v hydrologickém ústavu. Větší část svého profes-
ního života později věnovala práci u koní a péči a spolupřípravě koní 
svého manžela. Byl to hezký, ale náročný život. Stále v pohybu a v prů-

JIŘÍ PECHÁČEK PROSLAVIL HLAVNĚ „ČESKOSLOVENSKÉ“ KONĚ
Jiří Pecháček je olympionik, zasloužilý mistr sportu, jediný český nositel Zlatého odznaku FEI ve skokových soutěžích a nositel Ceny fair 

play FEI, devatenáctinásobný vítěz mistrovství České a Československé republiky ve skokových soutěžích, čtyři dekády reprezentant naší 
země v parkurovém skákání, vynikající trenér, ale především skvělý a charakterní člověk s úžasným porozuměním a vztahem ke koním. 

JUBILEUM
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běžném napětí, jak ti koně s jejím manželem dopadnou a hlavně, aby 
se jim nic nestalo. Po závodech si vždy oddechla a v pondělí se pokra-
čovalo dále…

Syn Marek
Svatba Zuzany a Jiřího se uskutečnila v roce 1965. V roce 1966 

se jim narodil syn Marek, který se nejdříve věnoval různým sportům 
včetně tenisu a až v době dospívání ho začali zajímat koně. Často to 
tak u dětí jezdců chodí, protože nejdříve mají pocit, že jim koně berou 
rodiče a teprve později zjistí, jaká je to výhoda, když rodiče koním 
a jízdě na koni rozumí či jsou v tom dokonce nejlepší v republice. 
Vystudoval gymnázium a v roce 1984 nastoupil na Vysokou školu 
zemědělskou, na agronomickou fakultu, obor zootechnický, do Prahy 
na Suchdol. Tato škola od roku 1995 nese název Česká zemědělská 
univerzita. O prázdninách mezi druhým a třetím ročníkem nešťastně 
spadl na jízdárně z koně a smrtelně se zranil. Skonal v nemocnici 2. 8. 
1986. Byl velmi nadějným jezdcem, vtipným společníkem a k tomu se 
pilně učil německy, protože u koní se tento jazyk hodně uplatňoval. 

Ze školy do praxe
Od roku 1953 došlo ke změně ve školství a po povinné osmileté 

školní docházce mohli studenti pokračovat na tzv. jedenáctiletce, 
která nahradila většinu gymnázií a připravovala na studium na vysoké 
škole. Po maturitě měl Jiří v plánu studovat Vysokou školu veterinární 
v Brně, ale nakonec si udělal veterinární kurz v Dukovanech a stal se 
veterinárním technikem – nejprve v Mělníku a potom na Xaverově. 
Mezitím stihl absolvovat dvouletou vojenskou službu. Od roku 1965 
pracoval u koní nejprve pro JO TJ Žižka Praha, později pro JO TJ 
Lokomotivu Vršovice, od roku 1978 pro JK Bořeň Svinčice a později 
pro SPP Netolice. A nakonec jezdil za Stáj Jiří Pecháček.

V současné době se ještě stále věnuje tréninku a také chovu koní, 
který oběma manželům přináší mnoho radosti, jejich koně se pravi-
delně zúčastňují také kritérií mladých koní.

Významní koně
K těm nejlepším patřili anglický plnokrevník Amor a anglický polo-

krevník Dany, oba sbírali se svým jezdcem vítězství na nejvýznam-
nějších závodech, kam směli odcestovat a byli vzorně připraveni pro 
OH roku 1980. Úspěšné začátky Jiřího Pecháčka jsou spojené s klis-
nou Karlou z dřívějšího vojenského hřebčína v Hostouni. K dalším 
patřila rovněž hostouňská Keňa (účastnili se spolu i těžkých soutěží 
ve všestrannosti, pak ji jezdil Alois Starosta). Výborná byla netolická 
Granada, a ještě lepší plnokrevná Pamela z Holíče, byla sice malá, 
ale úžasná skokanka. MVDr. Vala dal J. Pecháčkovi k dispozici klisnu 
Koreu (ta byla velmi podobná Pamele, vynikající skokové schopnosti). 
Původně netolického koně Elána jezdil militarista Václav Opatrný. 
Kůň měl zdravotní problémy, ale parkury mohl absolvovat. Jednalo se 
o koně, který patřil Československému jezdeckému svazu. Byl to vyni-
kající kůň s výborným charakterem. Jiří Pecháček s ním vyhrál MČSSR, 
pohár národů a řadu dalších významných soutěží. Později ho vrátil do 
Hořovic a Elán se stal učitelem pro Aleše Opatrného.

Prostřednictvím MVDr. J. Hanulaje st. a Ing. J. Kutěje získal klisnu 
Sirah, která byla rovněž nesmírně úspěšná, později ji jezdil Jaroslav 
Jindra. Z Uhlířských Janovic pocházel žluťák Sonet, jenž byl velmi 
úspěšný a také charakterní. Výborný pan veterinář MVDr. Stanislav 
Grill z Netolic mu poskytl koně Atoma po 102 Div-56, úspěšně skákali 
T parkury i na CSIO a byli čtvrtí na MČR. 

J. Pecháček rád vzpomíná také na tlumačovského Quida, což 
byl 2221 Quoniam II-146, poctivý a úspěšný skokan na úrovni TT. 
Albertovský Dietward-21 rovněž velmi dobře skákal a vyhrál s ním 
Mistroství ČSR, výborný byl i  Diktant-47 z Tlumačova. Klisnu Hvězdu, 
která byla velmi temperamentní, ale výborně skákala, získal od 
Perníčků z Heroutic u Neveklova. Dále jezdil řadu zajímavých koní 
a ke konci kariéry Papayu (po Phantom), která byla vynikající skokan-
kou a později i matkou (např. 1478 Cool Paradise).

K významným koním patřil 511 Rosario (po Rubikon), bavorský 
teplokrevník, kterého koupil pro SPP Netolice pan ředitel Ing. Jan 
Hlásek. Tento hřebec byl velmi chytrý a výborně skákal. J. Pecháček 
s ním byl druhý na MČR a dařilo se jim i na CSIO v Praze v Poháru 
národů. Později ho Pecháčkovi odkoupili a působil v chovu. Po tomto 
plemeníkovi měli mj. klisnu Rosabelu (z matky A 1/1 Bella Luna po 
Jape), kterou dali k dispozici juniorské jezdkyni a potom klisnu zařadili 
do chovu a ta jim dávala velmi dobrá hříbata. Farmaceuta měl zapůj-
čeného ze Švýcarska – byli druzí na MČR, úspěšní v Poháru národů 
(s jednou chybou), ale po CSIO v Praze si ho Švýcaři zase odvezli.

Mezi velmi oblíbené koně J. Pecháčka patřil Pramen (po Przedswit 
X-A), který se narodil v Kladrubech. J. Pecháček o něm věděl, ale 
velmi dlouho trvalo, než se mu ho podařilo jezdit. Kůň se dostal pod 
SPP v Netolicích. Byl by býval na prodej, ale pan ředitel Ing. J. Hlásek 
ho raději nechal jezdit Jiřímu Pecháčkovi. Pocitově to byl nejlepší kůň, 

kterého mohl náš reprezentant jezdit. Měl vynikající charakter, byl 
to výborný a ochotný skokan. Například v Plovdivu s ním J. Pecháček 
šel dvě kola v hlavní soutěži čistě. Úspěšně se s ním zúčastnil počát-
kem 90. let také CSIO v Praze (1. místo), až tím zaujal tehdejšího šéfa 
německé skokové ekipy. Optal se J. Pecháčka, zdali je kůň na pro-
dej. Když se nesetkal s kladnou odpovědí, zjistil, že patří SPP Netolice 
a obrátil se přímo na ředitele. Tehdy byl podnik v nepříznivé finanční 
situaci a peníze za koně by posloužily na výplaty zaměstnanců. Ludger 
Beerbaum si přijel osobně koně vyzkoušet a kůň byl nakonec prodán. 
V Německu byl využit ve sportu a později ho koupila rekreační jezd-
kyně, a tak měl i závěr života šťastný.

Na OH do Barcelony v roce 1992 připravoval Jiří Pecháček klisnu 
Gartu ze Slatiňan. Otcem byl 2124 Duellano-10, matkou klisna VČ 
176 Gidva po 2613 Przedswit II-3. Okamžitě po návratu z OH ji musel 
odevzdat zpět do Slatiňan. Nebyl to příjemný zážitek…

Později si Pecháčkovi udělali radost nákupem švédského tep-
lokrevníka valacha jménem Veneuer. Narodil se v roce 1993 a s J. 
Pecháčkem absolvoval ještě více než stovku skokových soutěží. A tak 
bychom mohli pokračovat a vyprávět si o velkém počtu koní, v nichž 
J. Pecháček dokázal vzbudit důvěru a systematickou prací je přivést 
na vysokou skokovou úroveň. Vždy upřednostňoval koně. Nespěchal 
na ně a oni mu to vraceli úspěchy na parkurech.

Většina koní byla původu českého nebo slovenského (např. A 1/1), 
v průběhu 70. a 80. let se začali objevovat koně s krví hannoverskou, 
později holštýnskou a od 90. let byl výběr velmi široký, viz výše. Studenti 
ČZU v Praze či Mendelovy univerzity v Brně by se mohli ve svých baka-
lářských či diplomových pracích věnovat úspěšnosti koní české repre-
zentace se zvláštním zřetelem na koně pana Jiřího Pecháčka. 

S těmito koňmi prožil svůj sportovní život. Domů si vozil cenné 
medaile, náruče stužek a šerp z velkých i malých závodů. V roce 1962 
vyhrál poprvé na mezinárodních závodech v Budapešti rámcovou 
soutěž na Karle. Připravoval se na OH do Mnichova, ale nakonec tam 
z politických důvodů nesměli. Velmi se mu dařilo na CSIO v Bratislavě 
v letech 1977 a 1978, kde vyhrál s Dannym a o rok později s Amorem. 
Tito olympijští koně, kteří díky jeho svědomité přípravě sbírali cenné 
kovy a další umístění, se však kvůli politickým poměrům nedostali 
ani na OH do Moskvy… Co k tomu dodat, snad jen, že nepřejícnost 
vedoucích komunistických funkcionářů v čele s Antonínem Himlem 
jezdeckému sportu – koním a lidem – dlouhodobě velmi ublížila.

Celkově Jiří Pecháček s Karlou, Dannym, Amorem a dalšími získal 
úžasných 16 zlatých a mnoho stříbrných a bronzových medailí. V roce 

1992 se s klisnou Gartou připravili na OH do Barcelony, absolvovali 
zahajovací skákání, ale nemoc jezdce i koně je vyřadila z dalšího sou-
těžení na OH. Takový je život. 

Na druhou stranu se Jiří Pecháček těšil doma velké oblibě a kdo 
mohl, chtěl s ním či pod ním trénovat své koně. A to nejenom do 
skokových soutěží, ale i do všestrannosti (např. olympionik Jaroslav 
Hatla) Své poslední reprezentační závody jel Jiří na Veneuerovi ještě 
v roce 2002 v rámci CSIO Poděbrady a svým výkonem přispěl ke dru-
hému místu českého družstva v Poháru národů a ty úplně poslední 
jel na CSIO v Bratislavě v roce 2003. Tak byl J. Pecháček mezi lety 
1962–2003 více než čtyřicet let vzorným reprezentantem naší země 
ve skokových soutěžích!

Jiří Pecháček se objevoval na titulních stránkách Jazdectva. O něm 
a jeho koních se psalo nejen v tomto časopise, ale i v mnoha jiných 
a také v Lidové demokracii, kterou svými články zásoboval pilný dopi-
sovatel a redaktor, jezdec a trenér Přemysl Neumann. J. Pecháček je 
i na titulní straně jedné z mála populárně odborných knih vydaných 
v dobách socialismu, a to „Jezdectví a dostihový sport“, která vyšla 
v roce 1977. Dnes můžete objevit řadu pěkných článků o zasloužilém 
mistru sportu J. Pecháčkovi na internetových stránkách jezdci.cz, bez-
frazi.cz, jezdectvi.cz a na mnoha dalších. A to je moc dobře.

Trenérem mládí
Po více než čtyřicetileté reprezentační dráze vykročil Jiří Pecháček 

vstříc mládí a začal se věnovat dětem a mladým jezdcům ve sportov-
ních centrech mládeže, nejprve na Nové Americe u Jaroměře a potom 
ve Svinčicích u Mostu. A to byl vklad do jezdecké budoucnosti. Velká 
většina frekventantů dnes s láskou vzpomíná na vzácné chvíle strávené 
na kolbištích a jízdárnách pod vedením jednoho z nejlepších českých 

trenérů současné doby. Je to také dar shůry umět vysvětlit, jak správně 
trénovat sportovní dvojici, aby se jí dařilo na cvičišti i na bojišti. 

Most z paprsků ušlechtilosti
Navíc je Jiří Pecháček také určitým pevným přemostěním mezi 

dobou současnou a poválečnou, kdy ještě žili a trénovali vynikající 
důstojníci československé armády nebo absolventi Vyššího ekvitač-
ního kurzu v Pardubicích. Patřili k nim např. pplk. Ladislav Myslík, mjr. 
Josef Dobeš, plk. František Lechner, plk. Josef Klement, mjr. Marian 
Kowalewski, který pocházel z Polska, mjr. Jan Havel, mjr. Viktor 
Breiský, plk. František Jandl či mjr. J. Šín a mnozí další. Všichni byli 
vychovaní v duchu tzv. staré školy, kdy ještě slovo a podání ruky pla-
tilo, byli vzdělaní, vtipní a chovali se jako gentlemani. S nimi se člověk 
naučil nejen správně trénovat koně, ale i trpělivosti, pokoře, slušnosti 
a mnoha dalším důležitým vlastnostem. 

V jezdeckém sportu bychom Jiřího Pecháčka mohli srovnat s olym-
pionikem Františkem Venturou, který zářil v době první republiky, 
v operním světě třeba s Emmou Destinnovou, která nás proslavila 
o dvacetiletí dříve, v populární hudbě s Karlem Gottem a v tenise 
například se současnou Petrou Kvitovou. Všichni se vždy snažili 
(a Petra ještě stále snaží) dokázat, že u nás máme vynikající sportovce 
či umělce. Jiří Pecháček to v rámci své doby a s tím souvisejících mož-
ností předvedl zcela jedinečně. Byl a je zářící stálicí, jistotou, pevným 
bodem v neklidném oceánu současného uspěchaného světa.

Mistře, děkujeme.
Lenka Gotthardová

P. S. Ke konci tohoto nebo počátkem příštího roku vyjde o J. 
Pecháčkovi kniha z pera Pavla Fialy. 

JUBILEUM

Výstava pod názvem Moravský šampionát shetlandských 
pony a velšských plemen tak proběhla v sobotu 1. 7. 2023 ve výše 
uvedeném areálu JK Baníku Ostrava. Začala v 9 hodin ráno ve dvou 
výstavních kruzích zároveň. Prvotně jsme přivítali naše vzácné posu-
zovatele, a to paní Louise Wilson z Cassindilli stud ze Skotska, 
posuzovatelku na panelu SPSBS a členku prezidia SPSBS, která se 
ujala posuzování shetlandů. S paní Louise jsme přivítali i její dopro-
vod, paní Roselyn Fraser, prezidentku SPSBS, se kterou měli mož-
nost chovatelé diskutovat na různá témata. Obě dámy byly velice milé 
a vstřícné k rozhovorům s chovateli. Nejčastějším tématem rozhovoru 
byla aktuální situace po brexitu a možnosti spolupráce v rámci SPSBS, 
popřípadě možnost přidružení k mateřské SPSBS. Druhým posuzova-
telem byl pan Nigel Lewis z Erwfair stud z Walesu, posuzovatel 
na panelu WPCS. Pan Lewis posuzoval velšskou kategorii. 

Oba posuzovatelé pracovali s plným nasazením až do večerních 
hodin. In hand výstavou prošlo více než 80 koní. Velkou radostí bylo 
přivítat účastníky z Polska a Slovenska, čímž se výstava stala meziná-

rodní. Po In hand výstavě probíhalo druhé kolo Moravského Show 
Pony Šampionátu ve speciálních výstavních třídách. Obzvláště dobře 
obsazená kategorie byla Mladý vystavovatel, kterou počet přihláše-
ných umožnil rozdělit na dva loty podle plemene koní. Diváci si tak 
mohli užít více jak 26 mladých posuzovatelů ve dvou výstavních kru-
zích najednou. 

Výstava na ruce byla rozdělená na jednotlivé kategorie pony, tzn. 
shetlandský pony v mini-typu, shetlandský pony ve standardním typu 
– vlastní šampionát shetlandských pony, dále velšská plemena sekcí 
A, B, C, D a WPBr. Poslední kategorií byla ostatní plemena, ve které 
byla rozmanitost plemen opravdu pěkná (fellský pony, irští kobové, 
američtí miniaturní pony, polský konik).

A kteří byli nejlépe hodnoceni? 
V šampionátu Shetland v typu mini byl nejlépe hodnocen mladý 

velmi dobře připravený plemenný hřebec Springli K (Hillandale 
Sara x Edern Gwion), chovatelka Vladimíra Kyselá, majitelka Eva 
Kadeřávková. Hřebec byl velmi dobře ohodnocený jak po exterié-

MORAVSKÝ ŠAMPIONÁT SHETLANDSKÝCH PONY 
A VELŠSKÝCH PLEMEN OSTRAVA

Namísto tradiční zelené louky u statku Honzula v Polance nad Odrou se po devíti letech výstava pony a malých koní přesunula 
o necelý kilometr do areálu JK Baníku Ostrava ve Staré Bělé. Dá se říci, že tento krok byl správným směrem, jelikož profesionální zázemí 
areálu, včetně možnosti ustájení koní, přivítali jak organizátoři, tak účastníci. Hned na začátku proto patří veliké poděkování manželům 
Hudečkovým, kteří organizátorům vyšli ve všech požadavcích vstříc a vřelého přivítání se dostalo i všem účastníkům. Již nyní můžeme 
s jistotou uvést, že JK Baník Ostrava bude do budoucna hlavním místem pokračování našich chovatelských výstav. 

Celkový šampionát dne – šampion shp hřebec Springli K, 
vicešampion sekce D Vazan Honey Bunny

Celkový šampionát SHP – šampion Springli K, vicešampion 
Dalley V. D. Olle Dijck
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Celkový šampionát velšů – vicešampion Ysselvliedts Salvatore, vice-
šampion Petrus Honey Bunny

Paní posuzovatelka závěrečné defilé Driving Jana Ondřejová

Šampion SHP standard Dailey V. D. Olle Dijck, vicešampion Marieke v. 
d. Hogedijk

Nejúspěšnější účastníci speciálních výstavních tříd – cena MPC

Šampion SHP mini hřebec Springli K, vicešampion Jessica’s Janina K

Šampionát hřebců – šampion sekce A Ysselvliedts Salvatore, vicešam-
pion shp hřebec Tormax Drago

rové stránce, tak po stránce pohybové. Hřebce vystavovala sama 
paní majitelka, která byla dobře hodnocená za celkovou připrave-
nost a prezentaci. Vicešampionkou se stala čtyřletá klisna Jessica’s 
Janina K (Jessica of Berry x Gabriel of Brygarth) chovatelky i majitelky 
Vladimíry Kyselé. 

V šampionátu kategorie shetlandský pony – standardním 
typu zvítězila klisna Dailey V. D. Olle Dijck (Sunny Girl v. d. Olle Dijck 
x X-Rose v. d. Vuurbank), chovatel G. Blom-v.d.Veen, majitelka Jana 
Ondřejová. Klisna vynikala vynikajícím exteriérem. Vicešampionkou se 
stala klisna Marieke v. d. Hogedijk (A-Liesje v. d. Hoge Dijk x Flush 
v. d. Brouwerij), chovatel pan Zonneveld, majitelka Jana Odvršová. 
Obě klisny se velice dobře předvedly. 

Celkovým šampionem shetlandských pony se stal hřebec 
Springli K (Hillandale Sara x Edern Gwion), chovatelka Vladimíra 
Kyselá, majitelka Eva Kadeřávková, a celkovou vicešampionkou 
se stala klisna Dailey V. D. Olle Dijck (Sunny Girl v.d. Olle Dijck x 
X-Rose v. d. Vuurbank), chovatel G. Blom-v.d.Veen,  majitelka Jana 
Ondřejová. 

V kategorii Welsh mountain pony byl nejlépe hodnocen tří-
letý hřebec Ysselvliedts Salvatore (Dween Serenade x Pinewell 
Jeronimo), chovatelé i majitelé H. a Y. Zoet, v zapůjčení u Ondřeje 

Bláhy. Hřebec exceloval svým pohybem. Vicešampionem se stal ple-
menný hřebec Vazan Coudy Earthworm (Menai Silver Confetti x 
Idylic Psidium) chovatelky MUDr. Mahuleny Richterové, majitele Petra 
Radkoviče. Oba majitelé své hřebce vystavovali se vší parádou a údiv 
diváků byl znát potleskem a povzbuzováním. 

Velice dobře byla obsazená kategorie Welsh pony, což si pochva-
loval sám posuzovatel pan Lewis. Vítězem se stal hřebec Menai 
Swagger (Newtonhill naughty boy Charle x Menai Sirioldeb), chova-
tel Menai stud, majitelka Magdalena Bardo z Polska. Jejich radost byla 
znát a celou výstavu si naši přátelé velice pochvalovali. Vicešampionem 
se stala letošní klisnička Lindsey (Lara Moon x Karlen Jeronimo) cho-
vatele i majitele Jiřího Kohouta (SDO Brontosauři Ostrava).

V kategorii Welsh pony of Cob type bylo předvedeno méně 
koní, ale zato velice dobré kvality. Nejlepším hodnoceným koněm byla 
klisna Dewicwrt Aether (Citra May-Star x Hafodyrynys), chovatel  J. 
C. Gwillin, majitelka Jana Pilátová. Klisna byla velice dobře předvedená 
v pohybu a posuzovatel chválil výborný celkový dojem. Vicešampionem 
se stal valach Mischel Darius (Caeresgob Awen x Gobaninum Robin), 
chovatelka Michaela Pešíková, majitelka Martina Buchtová. 

V kategorii Welsh Cob zvítězila tříletá klisna Geler Elin (Geler 
Elsa x Geler Ryan), chovatel D. W. W. Loyda, majitel Ondřej Bláha. 

Vicešampionkou se stala klisna Petrus Honey Bunny (Menai Miss 
Caroline x Vazan Cymro-Du), chovatelka i majitelka paní Natalia 
Petrusová ze Slovenska, která se účastnila již třetí výstavy na Moravě. 

Kategorie Welsh part-bred nebyla téměř obsazená. Účastnili se 
dva koně a lépe hodnoceným byl dvouletý valach Sycamore Root 
Gallandro (Taraco Galliano x Brenda), chovatelka Pavla Maliková, 
majitelka Naďa Honzáková. Titul vicešampiona si tak odnesl roční 
hřebeček Gigi (Karlen Jeronimo x Cholita) chovatele i majitele Jiřího 
Kohouta (SDO Brontosauři Ostrava).

Celkovým šampionem velšských koní se stal hřebec 
Ysselvliedts Salvatore (Dween Serenade x Pinewell Jeronimo) 
a vicešampionkou klisna Petrus Honey Bunny (Menai Miss Caroline 
x Vazan Cymro-Du). Krom výjimečného exteriéru a chodů vítězných 
koní pan posuzovatel velice chválil připravenost a výdrž vystavujících. 

V ostatních plemenech byla velice dobře hodnocená klisna fell-
ského ponyho Goodshapes Evita (Heltondale Diana x Heltondale), 
chovatelka MVDr. Mikutová, majitelka Zina Javorová. Tato klisna sklí-
zela veliký obdiv za exteriér a pohyb. Diváci tak mohli zhlédnout jedno 
z málopočetných plemen chovaných u nás. Vicešampionem se stal 
valach Jašek plemene polský konik, chovatelka Miroslava Cigánová, 
majitelka Lenka Muroňová. 

Jakmile skončily jednotlivé kategorie, nastal čas na udílení šam-

pionátu hříbat (nebyl udělen), šampionátu mladých koní (jednoletí, 
dvouletí a tříletí), valachů, šampionátu klisen čtyřletých a starších, 
šampionátu hřebců a celkového overall šampionátu. Do jednotlivých 
šampionátů postoupili vždy dva nejlépe umístění dané kategorie 
všech kategorií (SHP, velš, ostatní). Celý šampionát posuzovali oba 
zahraniční posuzovatelé a vůbec to neměli jednoduché kvůli velkému 
počtu kvalitních koní. Při šampionátu slunce vystřídala přeháňka, ale 
ani ta ničemu nebránila. A jak to dopadlo? 

Šampionem mladých koní se stal shetlandský hřebec v typu 
mini Springli K (Hillandale Sara x Edern Gwion), chovatelka Vladimíra 
Kyselá, majitelka Eva Kadeřávková, a vicešampionem klisna sekce 
D Geler Elin (Geler Elsa x Geler Ryan), chovatel D. W. W. Loyd, majitel 
Ondřej Bláha.

Šampionem valachů se stal shetlandský valach Lille 
Rosendals Magic (Charlottenlunds Wiston x Riccalton Mystery) cho-
vatelů Tovgaardových a majitelky Jany Ondřejové, vicešampionem 
valach Mischel Darius (Caeresgob Awen x Gobaninum Robin), cho-
vatelka Michaela Pešíková, majitelka Martina Buchtová. 

Šampionkou klisen čtyřletých a starších se stala klisna Welsh 
Cob Petrus Honey Bunny (Menai Miss Caroline x Vazan Cymro-Du), 
chovatelka i majitelka Natalia Petrusová ze Slovenska, a vicešampi-
onkou shetlandská klisna Dailey V. D. Olle Dijck (Sunny Girl v. d. 

Šampionát klisen 4letých a starších – šampion Petrus Honey Bunny, 
vicešampion shp klisna Dailey V. D. Olle Dijck

Šampionát sekce B – šampion Menai Swagger, vicešampion Lindsey

Šampionát sekce D – šampion Geler Elin, vicešampion Petrus Honey 
Bunny

Chovatelská akce_Výstava Ostrava\Šampionát mladých koní – šam-
pion shp hřebec Springli K, vicešampion D klisna Geler Eli

Šampionát sekce C – šampion Dewicwrt Aether, vicešampion Mischel 
Darius

Šampionát valachů – šampion shp Lille Rosendals Magic, vicešampion 
Mischel Darius velš sekce C

CHOVATELSKÁ AKCE
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Šampionát WMP – šampion Ysselvliedts Salvatore, vicešampion 
Vazan Coudy Earthworm

Účastníci II. kola Moravského Show Pony Šampionátu

Zleva posuzovatelé pan Nigel Lewis, paní Louise Willson, předseda 
Moravského Pony Clubu, z. s., pan Rudolf Žimulák

Šampionát WPBr. – šampion Sycamore Root Gallandro, vicešampion 
Gigi

Vítězka kategorie ostatní pony – Fellský pony Goodshapes Evita

Olle Dijck x X-Rose v. d. Vuurbank), chovatel G. Blom-v.d.Veen, maji-
telka Jana Ondřejová.

Šampionem hřebců se stal tříletý hřebec sekce A Ysselvliedts 
Salvatore (Dween Serenade x Pinewell Jeronimo), chovatelé i maji-
telé H. a Y. Zoet, v zapůjčení u Ondřeje Bláhy, a vicešampionem 
shetlandský hřebec Tormax Drago (Tornado v. d. Koerberg x 
Aaltje v.Stal Poolland), chovatelka Šárka Soušková, majitelka Jana 
Pospíšilová. 

Celkovým šampionem výstavy se zaslouženě stal shetland-
ský hřebec v typu mini Springli K (Hillandale Sara x Edern Gwion) 

a vicešampionem klisna Welsh Cob Petrus Honey Bunny (Menai 
Miss Caroline x Vazan Cymro-Du). 

Kvalita vystavovaných koní byla posuzovateli hodnocena velice 
kladně, včetně přípravy koní a vystavujících. Gratulujeme všem vítě-
zům, chovatelům i majitelům. 

Odpolední program byl vyplněn II. kolem Moravského Show Pony 
Šampionátu ve speciálních výstavních třídách Mladý vystavovatel, 
Junior vystavovatel, Lead Rein (jízda s vodičem), First Ridden a Open 
Ridden. Nechyběl zástupce v zápřeží Drivingu. Posuzovatelé na konci 
dne vyhlásili nejlepšího účastníka speciálních výstavních tříd, kte-
rým se stala 11letá Eliška Černošková s klisnou Mischel Candy 
(Welsh Cob), kam postoupila z kategorie Open Ridden. Posuzovatelé 
tak vybrali nejlepší z nejlepších z počtu přes 15 dvojic a trojic. 

Součástí akce byl i centrální svod klisen a licentace hřebců shetland-
ského ponyho, kde pracovala komise ve složení MVDr. Jaroslav Dražan, 
Ing. Roman Klos a Renata Marková. V rámci akce probíhal i zápis kli-
sen velšských plemen do oddílů plemenné knihy (mimo AP), kde zápis 
prováděli Ing. Roman Klos a Ondřej Bláha. 

Příprava, průběh celé akce i její zakončení dopadlo v novém pro-
středí velice dobře. Byť na začátku výstavy nastaly menší trable s apa-
raturou a vystavujícími (pozdní příjezdy), akce proběhla v přátelské 
atmosféře, za slušného počasí a v dobré náladě. Posuzovatelé akci 
hodnotili velice pozitivně. Měli jsme možnost navázat nové vztahy, 
dozvědět se nové informace a rady. Celou akci organizoval Moravský 
Pony Club, z. s., který je oficiálním spolkem chovatelů a majitelů 
pony a malých koní na Moravě. Moravský Pony Club, z. s., má vlastní 
webové stránky www.moravskyponyclub.cz. 

Poděkování patří našim partnerům a sponzorům, zejména firmě 
AGROLEX – krmiva pro koně a domácí zvířata, která dodala hlavní 
ceny. Dále finančním partnerům, společnostem BeskydCargo a Uni-
pack za finanční dary. Děkujeme i stálým partnerům Kokardy Andy, 
Jezdecké potřeby Proskovice a Yolo Caffe a také Českému svazu cho-
vatelů velšských koní, z. s., za finanční podporu. Nemalé poděko-
vání patří fotografce slečně Kláře Brůnové za celodenní práci a krásné 
fotky. Děkujeme všem, kteří se jakkoli podíleli na organizaci, zejména 
členům Pony ranče Vrablovce, Vlaďce Hilscherové a paní Markétě 
Pivkové za komentování. 

Rudolf Žimulák
Foto: Klára Brůnová

Program odstartovala výstava v 10 hodin, na které se předvedlo 17 
koní, z toho čtyři plemenní hřebci. Předvedení koní se drželo na pro-
fesionální úrovni, chování i ustrojení koní bylo bez chyb. Hodnotiteli 
pro výstavu byli doc. Ing. Miroslav Maršálek, CSc., Jiří Zasadil a Tomáš 
Janda.

Vítězem výstavy plemenných hřebců se stal 2799 Streit z Hvozdna 
s 88 body, na druhém místě se umístil 2804 Spartakus s počtem 
bodů 87,66.

V celkovém hodnocení se o první místo podělila klisnička 
Levandule s hřebečkem Streiter Vulkan I., jako druhá se umístila klisna 
21/102 Vanda, třetí byl již zmiňovaný a mezi hřebci oceněný 2799 
Streit z Hvozdna.

Komise znovu posoudila nejlepší dva koně z kategorie plemen-
ných hřebců a nejlepší dva z kategorie klisen a hříbat, a nakonec 
rozhodla, že šampionem výstavy bude klisnička Levandule po 2799 
Streit z Hvozdna z matky 23/915 Lípa, jejímž chovatelem je Pavel 
Rittich.

Další část dne vyplnila soutěž v ovladatelnosti koní v kládě, kde 
se předvedlo 11 dvojic. Hlavním rozhodčím byl Jiří Zasadil se dvěma 
pomocnými rozhodčími – Josefem Bartákem a Petrem Štikou.

Soutěžní dráha byla sestavena z jedenácti překážek. Jedna z nej-
těžších prověřujících překážek je schopnost zacouvat s kládou. 
Zároveň bylo úkolem přesně trefit označený cíl. Toto velmi prověřilo 
nervy kočích i koní, nakonec překážku úspěšně zvládli všichni kromě 
jedné z dvojic, která se ale nevzdala bez boje. 

Dalším velmi náročným úkolem je připravit kládu s koňmi ke 
stažení k potoku, sejít po jeho strmých březích a přebrodit ho. Poté 
vytáhnout asi 4 metry nad potokem na druhé straně. Kočí pak s koni 

ušli asi 200 metrů a vrátili se přes potok zpět k následující překážce. 
Devátou překážkou v pořadí bylo uvedení klády do váhy tak, aby se 
nedotýkala země ani po odepnutí řetězu. Tuto překážku překonalo 
úspěšně bez připsání trestných bodů pouze šest dvojic.

Dráhu uzavíralo začelení klády na překážce číslo 11 a ukončení 
měření času vypřažením řetězu z rozporky.

V kategorii žen zvítězila Kateřina Nováková s koněm Buss s 0 trest-
nými body a časem 10,20 min, na druhém místě skončila Ludmila 
Hrušková s klisnou Odesou s 10 trestnými body v čase 12,0 m. Třetí 
místo obsadila Petra Burianová s 50 trestnými body v čase 13,35 
min.

Mezi muži zvítězil Josef Hradec s plemenným hřebcem 2804 
Spartakem s 0 trestnými body v čase 7,21 min. Druhé místo získal 
Václav Freiman a jeho plemenný hřebec 2449 Nanuk s 0 trestnými 
body a s časem 7,28 min. Bronz si odnesl František Kratochvíl s vala-
chem Chrisem s 0 trestnými body a v čase 8,5 min.

Po vyhlášení výsledků ovladatelnosti v kládě přišla na řadu malá 
ukázka v těžkém tahu, zapřažen byl syrový smrk (1,1 m3). Jednalo se 
pouze o krátkou exhibici vůle, síly a ochoty koní do práce. Při této dis-
ciplíně kočí pobídne pouze hlasem, kůň se s nákladem rozejde a kočí 
již ideálně dál nepobízí. Měří se vzdálenost, kterou kůň s nákladem 
urazí, dokud sám nezastaví. Největší srdce ukázal plemenný hřebec 
2065 Nikon, dále velmi zaujala klisna 21/102 Vanda. 

Tato soutěž i výstava noriků je divácky velmi oblíbená, nabitá ener-
gií koní i jejich kočích a plná nepředvídatelných momentů. Proto byla 
účast veřejnosti hojná i přes extrémně horké počasí.

MVDr. Eliška Jarošová

VÝSTAVA NORIKŮ 
A ZÁVODY OVLADATELNOSTI V KLÁDĚ V DUBINĚ

Areál střelnice v Lučinách Lesní správy Dolní Lomnice u VLS, s. p., ožil v sobotu 8. července výstavou norických koní a soutěží ovla-
datelnosti v kládě. 

CHOVATELSKÁ AKCE CHOVATELSKÁ AKCE
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Komisaři pečlivě sledovali předvedené klisny v zápřeži a v tahu. 
V zápřeži je hodnocena mechanika pohybu v kroku a klusu a ovla-
datelnost při drezurní zkoušce. Při navazujícím vozatajském parkuru 
se hodnotí ovladatelnost a ochota. Klisny byly předvedeny ve dvoj-
spřeží i jednospřeží. Někteří majitelé si své klisny po celý den předvá-
děli sami, někteří je svěřili do rukou pořadatelů, kočího pana Josefa 
Hradce a přísedící Mgr. Leony Málkové. 

Při zkoušce spolehlivosti v tahu v těžké zápřeži, kdy jsou klisny 
zapřaženy do jednospřeží v saních o celkové váze 300 kg, se posuzuje 
komplexně charakter, ochota, ovladatelnost, a především styl a tech-
nika tahu. Během zkoušky kočí klisnu na pokyn komise třikrát zastaví 
a znovu rozejde. Hodnoceno je každé zabrání samostatně. 

Jako další se hodnotí připravenost koně k výkonu, vyrovnanost, 
spolehlivost a celková připravenost, tedy okování, postrojení a úroveň 
předvedení klisny kočím. 

Na některých adeptkách byla znát nervozita, jiné zvládly náročný 
den s chladnokrevným klidem. Potili se ovšem jak koně, tak lidé. Při 

teplotě blížící se 40°C se opravdu nebylo čemu divit. Pořadatelé se 
postarali jak o zavlažení kolbiště, tak o pitný režim, který návštěvníci 
hojně využívali a k dispozici jim bylo i bohaté občerstvení. 

Vítězkou zkoušek se stala klisna 64/4 TIMERA po 1334 Direkt, 
matka: 72/336 Terinka po 2823 Novic. Na druhém místě se umís-
tila klisna 64/1 POLLY po 1334 Direkt, matka: 64/846 Princezna po 
2691 Streimur a na třetím místě klisna 50/890 LIBRA po 2063 Artur, 
matka: 34/946 Lenka po 947 Byron. Šťastná majitelka první a druhé 
klisny paní Zuzana Juráňová může být na svůj chov patřičně hrdá. 

Dvěma klisnám se bohužel zkoušky složit nepodařilo, mají však 
šanci si je zopakovat. 

Gratulujeme všem majitelům klisen, které zkoušky úspěšně složily, 
děkujeme všem, kteří přišli podpořit nejen své favority a v pravém 
letním počasí fandili, a budeme se těšit na shledanou při další akci 
v Dolním Jelení. 

Team Hřebčína mezi lesy, Dolní Jelení
Foto: Marika Veselá a Šárka Králová

CHOV

HŘEBČÍN MEZI LESY HOSTIL VÝKONNOSTNÍ ZKOUŠKY 
CHLADNOKREVNÝCH KLISEN

Na bílém písku za oblohy bez mráčku se v Hřebčíně mezi lesy v sobotu 15. 7. 2023 sešlo k výkonnostním zkouškám 14 chladnokrev-
ných klisen. V přímo tropickém počasí na ně čekali komisaři pan Jan Vlach jako steward, za slezské noričky pan Jan Blizňák, za noričky 
pan doc. Miroslav Maršálek a za českomoravské belgičky pan Josef Pernička, který byl zároveň předsedou komise a mluvčím po celý 
den zkoušek.

Klisna Polly Vítězná klisna Timera

V protektorátním období došlo v Napajedlích k výměně ředitele. 
Z obavy před perzekucí ze strany okupační správy opustil v roce 1940 
funkci dr. Ing. Václav Michal. Nahradil ho MVDr. Ludvík Ambrož, který 
řídil napajedelský hřebčín až do roku 1961.

Okupací napajedelský chov neutrpěl. MVDr. Ambrož neohroženě 
čelil tlaku okupační správy demonstrovat německou nadřazenost při-
pářením méně významného německého plemeníka napajedelským 
klisnám. Výsledkem jeho odporu mocenskému tlaku bylo roku 1943 při-
páření plemeníka Gradivo, 1939, po Ladro z Graffenkrone (Pergolese), 
vítěze Das Braune Band von Deutschland, Grosser Preis von Baden, 
Lehndorf Rennen (dobový název německého St. Legeru) aj., napajedel-
skému stádu. Gradivo byl velkého rámce (168 cm kvh), poměrně vyso-
konohý a plošší hřebec se suchým fundamentem s otevřeným hleznem. 
Měl vynikající původ (Rasmussenův faktor 4 x 4 x 4 x 4 na vynikající 
klisnu Festu a inbreeding 3 x 3 na pilíř německého chovu Fervora). 
V Napajedlích působil až do roku 1962 a byl významným strůjcem poz-
dějších mezinárodních československých. dostihových úspěchů.

Negativem připáření Gradiva napajedelskému stádu bylo okupační 
správou vynucené utracení stěžejního konkurenta Simsona.

Krátce před osvobozením pobýval v Napajedlích transport ang-
lických plnokrevníků z hřebčína Czongrád ukořistěných ustupující 
německou armádou v Maďarsku. Na doporučení MVDr. Ambrože 
byl transport po válce vypátrán na československém území a zahrnut 
do reparačních poválečných sankcí ČSR vůči Maďarsku. Plnokrevníci 
maďarské provenience patřící v meziválečném období ke středoev-
ropské elitě posílili napajedelské stádo. V Napajedlích vynikli chovnou 
třídou především vítěz Magyar St. Leger City, 1938, po Caissot z Twil-
lightl (Light Hand) a pozdější vynikající plemenná klisna Mamuška, 
1944, po Ut Majeur z Mák (Blanc).

City byl plnokrevníkem středního rámce (161 cm kvh). Na rozdíl 
od Gradiva byl dosti mohutný. V koncepci jeho původu figuroval 
v otcovské části zakladatel světové linie Swynford x Blandford dopl-
něný vzdáleným inbreedingem 6 x 6 na Saint Simona. Svědectvím 
jeho dostihové třídy bylo vítězství v Magyar St. Legeru a druhé místo 
v Magyar Derby.

Kromě obou zmíněných získal napajedelský hřebčín vlivem váleč-
ných událostí další posily. K nejvýznamnějším patřil kořistní hřebec 
Pierot (ex Sugar), 1939, po Sind z Penang (Sir Cosmo) z chovu Aga 
Khana ve Francii. Válečnou migrací kontinentálních plemeníků rov-
něž obdržel hřebečka Liberál, 1945, po Téléférique z Liaison (Simson), 
pozdějšího vítěze Československého derby a plemeníka. Oba zmínění 
byli dočasnými napajedelskými plemeníky a rozšířili kombinační mož-
nosti stáda.

V poválečném vývoji československého turfu došlo k významným 
změnám. Program rovinových dostihů obohatily další tři klasické 
dostihy. Od roku 1946 Memoriál Ing. Bohumila Tichoty (Oaks) a Čs. 
Saint Leger. V sezoně 1949 k nim přibyla Jarní cena klisen. Rozšířením 
získala československá dostihová soustava podobu původní anglické 
klasiky.

Druhou významnou změnou byla reakce na změnu politické orien-
tace ČSR. Vznikem „železné opony“ limitovaná komunikace omezila 
možnosti styku se západoevropskými autoritami turfu na minimum 
a komplikovala jeho rozvoj i ve státech východního bloku. Turfu výcho-
doevropských zemí hrozila recese izolací. S cílem čelit jejímu důsledku 
prosazoval tehdejší referent Ministerstva zemědělství pověřený cho-
vem a výkonnostními zkouškami koní dr. Ing. Václav Michal zavedení 
oficiálního mezinárodního porovnávání výkonnosti anglických plno-
krevníků zemí podřízených mocenskému diktátu SSSR. Jím připravený 
návrh předložila československá delegace účastníkům zasedání auto-
rit Maďarska, Polska a Rakouska v roce 1949. Výsledkem jejich jed-
nání bylo založení mezinárodního kongresu lidově demokratických 
států a každoroční pořádání Mezinárodního mítinku (MM). Stěžejním 
dostihem MM měl být klasický dostih na 2400 m – Středoevropské 
derby.

První ročník MM byl pořádán v roce 1949 s účastí maďarské, pol-
ské a československé ekipy.  Hlavním dostihem byla Velká středoev-
ropská cena se srovnávacími propozicemi pro 3leté a starší. koně. 
V následujících ročnících rozšířili startovní pole koně z NDR a Rumun-
ska a od roku 1952 koně ze SSSR. Hlavními dostihy MM byly klasická 
Cena Moskvy pro 3leté na 2400 m a srovnávací Velká středoevropská 
cena, pozdější Velká cena lidově demokratických států, na 2800 m.

Prvé desetiletí MM bylo obdobím triumfů československých koní. 
Nositeli úspěchů byli napajedelští plnokrevníci. V hlavních dostizích 
zvítězili:

Liberál, 1945, Téléférique – Liaison (Simson), Velká středoevropská 
cena 1950

Detvan, 1949, Gradivo – Diva (Simson), Cena Moskvy, Velká stře-
doevropská cena 1952      

Symbol, 1951, Gradivo – Sidney (Alchimist), Cena Moskvy, Velká 
cena lidově demokratických států 1954

Masis, 1952, City – Mamuška (Ut Majeur), Cena Moskvy 1955, 
rekord dostihu

Korbel, 1954, City – Korouhev (Simson), Velká cena lidově demo-
kratických států 1957

Lyon, 1959, Masis – Lydie (Lionel), Cena Moskvy 1962

Úspěchy inspirovaly autoritu československého turfu k pokusu 
dále stupňovat kvalitu napajedelského chovu. Roku 1955 získal dr. 
Ing. Michal prostředky na nákup západoevropského plnokrevného 
plemeníka. Na doporučení ředitele L’UNIC, pana Becheau La Fonta, 
koupil vynikajícího francouzského plemeníka Deux Pour Cent, 1941, 
po Deiri z Dix Pour Cent (Feridoon) z prestižního chovu pana Dupré.

Deux Pour Cent byl mohutný, méně typický, avšak korektní ple-
meník schopný pozitivně korigovat exteriér dcer po Gradivo. Zvítězil 
v tehdy prestižní Grand Prix de Paris a doběhl druhý v Prix de ĺ Arc 
de Triomphe. Od doby působení Matchboxe, Kisbéra a Dagora nestál 
v Napajedlích plemeník jeho rovinné třídy. Ve Francii dal mimo jiné 
dvojnásobného vítěze Prix de ĺ Arc de Triomphe a jednoho z nejú-
spěšnějších koní francouzského turfu Tantičme, 1947, z La Furka 
(Alcantara), který ho v chovu Dupré nahradil. Díky třídě potomstva 
byl Deux Pour Cent šampionem francouzských plemeníků 1950. 
Ke škodě československého plnokrevného chovu měl v Napajedlích 
pouze dva ročníky potomstva. V závěru druhé připouštěcí sezony 
(1956) náhle uhynul na srdeční kolaps.

Jeho potomstvo dominovalo v dostihových sezonách 1959 a 1960. 
Rovinnou třídou vynikli dva vítězové Československého derby, Cent 
1956 a Cejlon 1957, oba synové Cetiny (Gradivo). Z dalších byli tří-
dou Jasmín, 1956, z Jamajky (Gradivo) – vítěz Čs. Saint Leger a Ceny 
znárodnění v rekordním čase, a Dina, 1956, z Diva (Simson) – vítězka 
Memoriálu Ing. Bohumila Tichoty (Oaks). Čtyři z jeho synů byli pleme-
níky v československých plnokrevných hřebčínech – mimo Napajedla.

Úspěch Deux Pour Centova potomstva inspiroval realizaci dal-
šího nákupu plemeníků. Roku 1959 byli koupeni ve Francii L’Amiral, 
1947, po Admiral Drake z Hurryloor (Wateloor) a Astyanax, 1949, po 
Djebel z Thaouka (Asterus). Podmínky jejich využití v ČSR byly roz-
dílné. Zatímco L’Amiral připouštěl několik sezon napajedelské klisny, 
Astyanax byl připářen méně ambicioznímu stádu klisen v Horních 
Motěšicích. Navzdory tomuto handicapu zplodil s klisnou napa-
jedelského původu Myjavou po Gradivo z Meduzy (Arkász) vítěze 
Československého derby Myjavana a vynikající xaverovskou klisnu 
Novelu z Nory po Liberál z Nekla (Gradivo), v původu jejíž matky rov-
něž převládal napajedelský genofond.

V Napajedlích byl Ĺ Amiralovým konkurentem jeden z nejlepších 
plnokrevníků napajedelského chovu Masis, 1952, po City z Mamuška 

NEKROLOG – ADOLF ODLOŽIL
Pan Adolf Odložil se narodil 21. 4. 1950 v Bludově Anně a Adol-

fovi Odložilovi staršímu. Rodiče vychovali třináct dětí v pořadí Anna, 
Marie, Olga, Ludmila, Josefa, Milan, Růžena, Věra, Adolf, Helena, 
Jaromír, Jan a Zdena. Adolf vystudoval střední zemědělsko-technic-
kou školu v Chudobíně.

Již od útlého mládí měl velkou vášeň pro zapřahání. Jak jsem 
s ním mnohdy hovořil, zapřahal, co se tehdy dalo. Psy, kozy, krávy, ale 
i koně, to byla samostatná kapitola, která ovlivnila život nejen jeho, 
ale také celé jeho rodiny, která jej do posledních okamžiků v koňařině 
podporovala.

V roce 1971 se oženil s Marií Šafařovou, se kterou vychovali tři 
děti: Moniku, Petra a Lucii. Po svatbě bydleli v bytovce v Podolí, kde 
od roku 1974 začala jeho chovatelská kariéra, když zakoupil první 
pony klisnu Salinu.

V roce 1987 se přestěhoval na Olešnice, do domu, který si s pomocí 
přátel a rodiny zrekonstruoval ze starého hostince.

Pracoval v JZD MÍR Bouzov jako agronom do roku 1990. Od listo-
padu v roce 1990 začala jeho podnikatelská činnost, kterou provozo-
val až do posledních chvil.

Podnikal v zemědělství, v chovu koní a provozoval místní vesnic-
kou prodejnu.

Postupně se mu narodily čtyři vnoučata: Tereza, Pavel, Petr a Benedikt. 
Začátkem letošního června se stal pradědečkem malé Elenky. Všechny 
své děti i vnoučata vedl k lásce ke koním a k práci. Pracovití jsou všichni, 
koně mají také rádi všichni, ale sportovní úspěchy vnučky s dnes již tři-
cetiletým valachem Citem mnohým vyrazily dech a dodnes lze říci, že Cit 

z Olešnic je absolutně nejvýkonnější ČSP od založení tohoto plemene.  
Pony klub Olešnice, o. s., vznikl v roce 2001, kdy ho Adolf Odložil 

založil s několika dalšími členy. V roce 2015 byl přejmenován na Pony 
klub Olešnice, z. s. Důvodem vzniku byl záměr vytvořit organizo-
vaný spolek pro výuku dětí v jízdě na pony a do dnešního dne se na 
Olešnicích začaly vzdělávat stovky dětí.

V témže roce se tento zakladatel plemene ČSP, které je na našem 
území registrováno od roku 2000, výrazným způsobem zasadil o zno-
vuožití plemene ČSP a stal se zakladatelem SCHČSP, ve kterém byl do 
poslední chvíle členem předsednictva a členem RPK ČSP. 

Z jeho chovu vzešlo obrovské množství účastníku MČR, které se 
jim v mnoha disciplínách podařilo vyhrát a také se jeho chovatelským 
produktům podařilo v disciplíně spřežení zúčastnit MS. I z tohoto 
pohledu je třeba zdůraznit, že se jednalo o největšího a nejúspěšněj-
šího chovatele ČSP na světě!

Při všech svých rozhodnutích ohromoval svým klidným vystupová-
ním, a především laskavým používáním zdravého selského rozumu.

Jeho fráze „to bude v pohodě“, „tož dobrý to bylo“ a „v pohodě“, 
měly jasný dopad na lidi kolem něj, jelikož se cítili v pohodě. Tato 
pohoda, pohostinnost a kamarádský přístup byl pro mnohé příklad-
ným a měl návykovou sílu, jelikož se za Ádou rádo vracelo mnoho 
lidí z okolí i z celé republiky, a to nejen z koňařského prostředí, jelikož 
měl rád i spoustu dalších volnočasových aktivit.  

Otěže po Ádovi převezme dcera Lucie, která díky podpoře svých 
sourozenců Moniky a Petra s rodinami ponese odkaz Adolfa Odložila 
a poníků z Olešnic dál.

A nyní je třeba se rozloučit Adolfovým způsobem.
Nebrečte, je to v pohodě a nechte si dařit!

Autor: Aleš Fiala

PLNOKREVNÝ HŘEBČÍN NAPAJEDLA, 
TRADICE A PERSPEKTIVA – 2. DÍL
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(Ut Majeur). Masis měl velmi dobrý původ postavený na kombinaci 
zakladatelů linií světového významu Swynford x Bruleur a inbreedingu 
4 x 5 na Sunstar. Vynikal korektním exteriérem a středoevropskou 
dostihovou třídou. Zvítězil v Československém derby v dlouhodobém 
rekordu dostihu a v Čs. Saint Legeru. Na MM v Moskvě deklasoval 
středoevropskou konkurenci pětidélkovým vítězstvím v Ceně Moskvy 
v rekordním čase 2:28,4. Těchto předpokladů dokonale využil k něko-
likanásobnému zisku šampionátu československých plemeníků.

Byl otcem vynikajících dostihových koní (Lyon, Relief, Latina) 
i výborných klisen, pozdějších matek vítězů. Jeho suverenitu nenar-
ušil žádný z importovaných konkurentů s výjimkou dočasně pronaja-
tého Wiesenklee, 1961, po Chief z Wiesenblute (Neckar). Suverenita 
Masise vedla k obavám ze zúžení krevní základny napajedelského 
stáda. S cílem čelit problému došlo k prvým poválečným importům 
plemenných klisen z devizové sféry. Klisny vydražil na dražbě v Deau-
ville ředitel hřebčína dr. Ing. František Lerche, který roku 1961 nahra-
dil MVDr. Ludvíka Ambrože. První lot jedenácti klisen koupil v roce 
1962, druhý v roce 1965.

V polovině šedesátých let nahradil Hlavní plemenářskou správu 
koncern se sídlem v Hradištku pod Medníkem členěný do plemenář-
ských podniků (PP). Hřebčín Napajedla byl součástí PP Tlumačov.

S cílem pozvednout zájem o koně napajedelského chovu obnovil 
František Lerche tradiční dražby napajedelských ročků. Vlivem pozděj-
šího růstu stavů anglických plnokrevníků v ČSSR nabyly tyto dražby 
podoby celostátní hipologické události. Jejich průvodním jevem byl 
dynamický vzestup cen dražených ročků až na úroveň zajímavou pro 
současnost.

Cílem importu bylo rozšířit kombinační možnosti napajedel-
ského stáda přiblížením jeho skladby západoevropskému genofondu. 
Z tohoto důvodu se realizátor při nákupu zaměřil na klisny pocházející 
z nejvýznamnějších francouzských chovů M. Boussaca, F. Dupré a G. 
Rothschilda.

Importované klisny se v Napajedlích rychle aklimatizovaly. 
Některým z nich se narodili výkonní plnokrevníci již v prvé sérii potom-
stva. Mnohé založily perspektivní chovné rodiny, které se významně 
uplatnily v procesu šlechtění. Nejvýznamněji se v československém 
turfu uplatnily:

Calčche, 1958, po Nimbus z La Troika (Tourbillon) z chovu F. 
Dupré. Její dcery Caravella a Cavalerie (obě Masis) zvítězily v Čs. Saint 
Legeru. Cavalerie mimo to v Memoriálu Ing. Bohumila Tichoty (Oaks). 
Nejvýkonnějším synem byl vítěz Ceny Varšavy na MM v Praze 1971 
Calypso (Masis).

La Lézarde, 1959, po Beau Prince z La Lézardičre (Rodosto) 
založila nejaktivnější napajedelskou rodinu poslední čtvrtiny uplynu-
lého století. Její bázi rozšířily La Legalité, 1966 (Bois Belleau), matka 
mimoňské vítězky Jarní ceny klisen L’Avenir (Infernal) a La Légion, 
1970 (Detvan). Její dcera Latina, 1977 (Masis), zvítězila suverénně 
v Československém derby, Memoriálu Ing. Bohumila Tichoty a Čs. 
Saint Legeru. Na MM 1980 v Budapešti pokořila středoevropskou 
elitu klisen v prestižní Ceně Prahy. Její syn Lancelot, 1986, zvítězil 
v Československém derby a Čs. Saint Legeru.  Dcery patřily k význam-
ným oporám napajedelského stáda.

Relation, 1957, po Relic z Anglaise (Boum) z chovu Dupré založila 
v Napajedlích rodinu reprezentovanou vítězem Československého 
derby a druhým z Österrechisches Derby Reliefem, 1966 (Masis), 
a vítězkou Čs. Saint Legeru a Memoriálu Ing. Bohumila Tichoty 
Redaktou, 1981 (Dakota). Jako čtyřletou ji hřebčín pronajal stáji SRN 
Mueller. V jejích barvách zvítězila čtyřikrát a v novinářské anketě byla 

zvolena nejlepší klisnou roku 1985. Její syn Regulus, 1992 (Lincoln), 
zvítězil v posledním Československém derby.

V připouštěcích sezonách 1969–1972 působil v Napajedlích ple-
meník západoněmeckého chovu Wiesenklee, 1961, po Chief z Wie-
seblüte (Neckar). Wiesenklee byl synem fenomenálního pokračovatele 
linie světového významu Phalaris-Nearco. Jeho matka Wiesenblüte 
naopak pocházela z perspektivní německé rodiny založené klisnou 
Waldrun (Alchimist). Původ Waldrun navazoval na původní napaje-
delskou klisnou Wally, 1930, po Dagor z Wie So (Ossian).

Wiesenklee byl méně typický, mohutný, kostnatý, poměrně har-
monický hřebec velkého rámce (168 cm). Měl klidný až flegmatický 
temperament. Předmětem kritiky jeho pronájmu byl nedostatek 
rovinové třídy. Výkonnost jeho napajedelského potomstva byla nao-
pak slibnější. V klasických dostizích zvítězili: Veronal, 1972, z Vesera 
(Masis) v Československém derby a Velké jarní ceně, Lakmus, 1971, 
z Laguny (Robert Endre) Čs. Saint Leger, Velká jarní cena, Flexareta, 
1971, z Florencia (Masis) a Victoria Regia, 1973, z Victoire (Masis) 
v obou klasických dostizích klisen a další. Z jeho synů působil v Napa-
jedlích jedinou sezonu bez klasického úspěchu Lakmus. Dominance 
Masise pokračovala.

Protikladem tuzemské dominance napajedelského hřebčína byly 
sporadické úspěchy v soutěži se středoevropskou třídou (Lyon, Relief, 
Libanon). Východiskem z deprese mělo být posílení genofondu 
plemeníkem. Výsledkem úsilí byla koupě vítěze tehdy prestižního 
dostihu Washington DC International. Připouštěcí sezonou 1974 zau-
jal Behistoun, 1963, po O’Grady z Beotie (Woorden) pozici hlavního 
plemeníka hřebčína.

Behistoun byl ušlechtilý, poměrně harmonický plnokrevník střed-
ního až většího rámce (164 cm kvh). Měl suchý, přiměřeně silný fun-
dament s dobře vyjádřenými klouby. Nedostatkem jeho exteriéru byl 
volný hřbet. V Napajedlích působil s přerušením zápůjčkou do Polska 
až do úhynu 1991. Nesporným přínosem jeho využití byl zájem tehdy 
nejvýznamnějších středoevropských chovů posílat k němu klisny na 
připuštění. To otevíralo hřebčínu možnost využít výměnou jejich 
stěžejních plemeníků k rozšíření napajedelského genofondu.

Prvé ročníky Behistounova potomstva neměly úspěch srovnatelný 
s třídou potomstva po Deux Pour Cent. Podobná byla rovněž výkon-
nost následujících. Bilance úspěchů jeho potomstva byla v porovnání 
s nejúspěšnějšími napajedelskými plemeníky nesrovnatelně chudší. 
Kontrastem tuzemských výsledků byly úspěchy jeho potomstva v Pol-
sku a zejména v SSSR.

V Napajedlích vévodil jeho produkci mílař středoevropské třídy 
Kleon, 1981, z Kleopatry (Iwory Tower). Jeho výkonnost byla přísli-
bem úspěšného startu v západoevropské konkurenci. Pokus porovnat 
ji s výkonnými mílaři NSR skončil bohužel tragicky. Při startu v Bade-
ner Meile, Gr. 3 si hřebec zlomil nohu a byl utracen.

Napajedelským klisnám připouštěným výměnou za připuštění 
Behistounem se narodili:

Sparta, 1976, po Iwory Tower ze Symfonie (Detvan), Memoriál Ing. 
Bohumila Tichoty, Velká jarní cena

Agadir, 1977, po Mehari z Arabie (Clairval II), Velká cena Prahy
Cedros, 1979, po Dakota z Century Anne (Wiesenklee), 

Československé derby
Redakta, 1981, po Dakota z Redaction (Wiesenklee), Čs. Saint 

Leger, Memoriál Ing. Bohumila Tichoty
Drahoslav Misař

Foto: Archiv autora

Týden před tím se tradičně naši oráči zúčastnili soutěže v orbě 
v rámci Celoslovenských dní poľa, které se konaly 6. a 7. června 
v Oponicích na pozemcích Vysokoškolského zemědělského podniku 
(VZP) SPU v Nitře. Naši účast nám ze Slovenska oplatili v Naboča-
nech oráči Ľubomír Chromec z Turčianskych Kľačian s Ragnarem (N) 
a Lunou (chlad.) a Lukáš Šulák ze Šintavy s koňmi Simonem a Indií (N). 
Za Česko orali Oskar Sněhota ze Žarošic tradičně s noriky Jasánkem 
a Nanukem, František Dobrovolný z Újezdu u Brna s haflingy 
Lopezem a Lumenem, Josef Hradec z Dolního Jelení s noriky Nikonem 
a Spartakem, Václav Wimmer ze Sobětuch s párem kladrubských kli-
sen Falerina-60 a Empirica-4, Ladislav Vydra ze Studence s Krišpínem 
a Bety (ČMB) a Petr Sitté z Tvarožné s SN Arnikou a Maja Old.

Hlavním organizátorem výstavy NAŠE POLE, stejně jako 
Celoslovenských dní poľa, je vydavatelství Profi Press, které se ve spo-
lupráci s ASCHK ČR jako odborným garantem ujalo myšlenky na pro-
pagaci koní jako hospodářského zvířete. Koně v orbě se proto rovněž 
účastní netradiční Výstavy koní pro hospodářské využití. 

Už loni, kdy se orba v Nabočanech uskutečnila poprvé, vznikla 
dohoda, na základě které byly v rámci česko-slovenských mistrov-
ství použity „Pravidlá súťaže v orbe dvojzáprahmi“ zpracované pro 
potřebu této soutěže Slovenskou spoločnosťou pre orbu a podle kte-
rých se na Slovensku konají formanské soutěže v orbě. Každý sou-
těžící oráč měl tedy za úkol zorat pozemek o rozměrech 10 x 30 m 
při dodržování stanovené minimální hloubky orby 15 cm. Bylo rovněž 
dohodnuto, že čas, v rámci kterého má být orba vykonaná, nebude 
důležitý, rozhodujícími ukazateli budou jen způsob orby pozemku a 
kvalitativní parametry uvedené v „Pravidlách...“. Ty stanovují v prů-
běhu orby celkem 12 parametrů, které podle významu mají maxi-
mální hodnoty 10 nebo 20 bodů. Na práci oráčů dohlížela a hodnotila 
ji dvojce rozhodčích, jmenovitě doc. Ing. J. Ďuďák, CSc., a MVDr. J. 
Dražan, zakladatel tohoto mistrovství.

Pozemek, na kterém se oralo, nebyl letos úplně ideální, protože 
dlouhodobé sucho ovlivnilo hutnost půdy. To jsme zjistili již při zatlou-
kání parcelových kolíků, které vyžadovalo velké úsilí. Oproti loňskému 

ročníku (pole po sklizni brambor) jsme letos měli pole zaseté travním 
porostem s velkým množstvím rostlinných zbytků, jejichž zapracování 
při orbě bylo významným faktorem při hodnocení. Také suchá a tím 
hutná půda byla pro některé oráče velkým problémem, a to hlavně 
při zahlubovaní pluhu a dodržení požadované minimální hloubky 
orby. Právě tvrdá půda způsobila, že dva oráči ze soutěže nakonec 
odstoupili. Další příčinou byl i nesoulad v práci koní, kdy právě tento 
problém řešil J. Hradec tím, že se rozhodl orat jen s jedním koněm, 
a to se Spartakem, ale nakonec i on odstoupil.  Součástí hodnocení 
Výstavy koní pro hospodářské účely bylo i právě hodnocení koní 
při orební práci. Tuto soutěž potom společně s hodnocením exteri-
éru, charakteru, postroje a ustrojení oráče hodnotil Ing. F. Grácz 
ze Slovenska. Dlouho byly jeho favoritkami kladrubské klisny pana 
Wimmera, ale když i on musel odstoupit z orby, jasně ho svým cha-
rakterem a klidnou, harmonickou spoluprací přesvědčily hnědé klisny 
SN Arnika a Maja OLD o tom, že si Petr Sitté zaslouží vítěz-
ství ve výstavní soutěži. Hodnocení, a hlavně dokončení orby, se 
časově velmi protáhlo, a proto bude nutné přehodnotit právě tole-
ranci času, na který se nehledělo. Po sečtení a spočítání všech bodů se 
stal letošním vítězem 2. česko-slovenského mistrovství v orbě 
Oskar Sněhota, jako druhý se umístil loňský šampion Ľubomír 
Chromec a třetí místo si „vyoral“ Lukáš Šulák. Kromě pamět-
ních listů, které obdrželi všichni účastníci, byli oceněni oráči i kokar-
dami a první tři oráči dostali také diplom, pohár a drobné věcné ceny. 
Slavnostní dekorování proběhlo před velkou řadou diváků, kteří se 
letos dostavili v daleko větším počtu než loni. A ti nám na jedné 
straně dělali nevídanou diváckou kulisu, na kterou oráči nejsou vůbec 
zvyklí, na druhé straně ovšem přeplněné parkoviště způsobilo, že se 
snažili parkovat i kolem oráčských parcel v takovém množství, že jsme 
nebyli schopni oráče s pluhy na pozemky dostat.

Celá letošní akce byla tedy velmi náročná. Organizátory stála 
mnoho sil, píle a úsilí! Musím jim ale opravdu z celého srdce za jejich 
neutuchající práci poděkovat. Gratuluji řediteli a majiteli Profi Pressu 
Ing. M. Sedláčkovi, že má ve svém týmu lidi jako je na Slovensku 

2. ROČNÍK ČESKO-SLOVENSKÉHO MISTROVSTVÍ V ORBĚ 
KOŇMI, NABOČANY 13. 6. 2023

Po loňské premiéře se jako součást XXIII. ročníku zemědělské výstavy NAŠE POLE v Nabočanech znovu organizovalo také 2. česko-
slovenské mistrovství v orbě jednoradličným pluhem. Druhého ročníku se zúčastnilo osm oráčů, z kterých dva byli ze Slovenska 
a opět se jim podařilo dosáhnout výborných výsledků.
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Pravidelnými účastníkmi tejto súťaže v predchádzajúcich ročníkoch 
boli oráči zo susednej Českej republiky, ktorí nesklamali ani v tomto 
roku. Ako vedúci prišiel opäť MVDr. Jaroslav Dražan, ktorý poskytoval 
organizačnú podporu českej ekipe a pracoval so mnou aj ako roz-
hodca pre orbu. Zo Žarošic prišiel Oskar Sněhota, ktorý patrí k viac-
násobným účastníkom súťaže v orbe a prišiel aj František Dobrovolný 
z Újezdu u Brna, ktorý už tiež oral na viacerých z predchádzajúcich 
ročníkov súťaže. Slovenských oráčov zastupovali v súťaži Ľubomír 
Chromec z Turčianskych Kľačan, Jozef Halás z Farmy Podolie, Martin 
Puvák z Cerova a Lukáš Šulák zo Šintavy.  

Pozemky pre súťažiacich oráčov boli už tradične namerané deň 
vopred podľa „Pravidiel súťaže v orbe dvojzáprahmi“, ktoré boli už v pre-
chádzajúcich rokoch pre furmanské súťaže v orbe pripravené Slovenskou 
spoločnosťou pre orby (SSpO). Každý súťažiaci dvojzáprah mal zorať 
pozemok o rozmeroch 10 x 30 m. Aj keď „Pravidlá...“ obsahujú aj údaj 
o čase, v rámci ktorého má byť orba vykonaná, už v úvode pri otvorení 
súťaže bolo dohodnuté, že čas orby nebude dôležitý, ale rozhodujú-
cimi ukazovateľmi pre hodnotenie výsledkov orieb budú predovšetkým 
kvalitatívne parametre uvedené v „Pravidlách...“. K nim pribudol ešte 
jeden ukazovateľ, a tým bola hĺbka orby, ktorá bola stanovená na mini-
málne 15 cm. Podľa vypracovaných „Pravidiel...“ bol súťažný pozemok 
rozdelený na dve časti, z ktorých prvá (ľavá strana pozemku) bola oraná 
spôsobom „do skladu“ a druhá (pravá strana) „do rozoru“. 

Domáci organizátori Dní poľa sa snažili uľahčiť prácu tak pre 
súťažiacich oráčov, ako aj ich štvornohých pomocníkov na súťažných 
pozemkoch tým, že ich pomerne výdatne zavlažili, aby sa dalo ľahšie 

orať. Nakoniec ešte aj v noci a ráno v deň súťaže zapršalo, takže pôda 
bola vhodná pre súťažnú orbu a okrem jedného súťažiaceho ostatní 
oráči svoje pozemky úspešne zorali.

Po ukončení orieb , boli na základe stanovených súťažných 
„Pravidiel...“ spracované výsledky, podľa ktorých sa najlepšie pri orbe 
darilo súťažiacemu na pozemku č. 6, ktorým bol Oskar Sněhota. 
Za svoju prácu získal najvyšší počet bodov a vyoral si prvé miesto. 
Ako druhý sa umiestnil oráč, ktorý oral na pozemku č. 3 a ním bol 
František Dobrovolný. Tretím v poradí bol Ľubomír Chromec, 
ktorý oral na pozemku č. 2. Ostatní oráči svorne obsadili štvrté 
miesto. Všetci súťažiaci oráči boli pri vyhodnotení „Súťaže...“ ocenení 
knihou z vydavateľstva Profi Press a „Pamätnou plaketou“, ktorá im 
bude pripomínať 12. ročník Celoslovenských dní poľa. Okrem toho 
prví traja oráči boli ocenení „Diplomom za umiestnenie“ podľa toho, 
na ktorom mieste v súťaži skončili. 

Okrem súťaže v orbe dvojzáprahmi sa v prvý deň Celoslovenských 
dní poľa uskutočnili aj ukážky orby traktormi – veteránmi, ktorých 
sa zúčastnili Juraj Sulan z Mane, Peter Vaško z Piešťan a Jan Ješko 
z Maduníc. Na druhý deň plánované ukážky poľných prác sa, žiaľ, 
z dôvodu výrazne zhoršeného počasia už nemohli uskutočniť. 

Všetkým súťažiacim za úsilie, ktoré vynaložili pri príprave na súťaž, 
ako aj kvalitne prevedenú orbu, patrí úprimné poďakovanie a žiada 
sa vysloviť presvedčenie, že orby zostanú pevnou súčasťou aj ďalších 
ročníkov Celoslovenských dní poľa.

doc. Ing. Jozef Ďuďák, CSc.
Slovenská poľnohospodárska univerzita, Nitra

Ing. P. Hudec a v Nabočanech Ing. J. Blehová, na které jsem kladl 
nejvíce úkolů. Organizační a propagační zapálení právě J. Blehové 
bylo i důvodem, proč se na orební klání přijeli podívat a natočit o 
něm reportáž dokonce dva televizní štáby, a to ČT a Nova. Výborná 
propagace!

Na závěr si vás všechny dovolím ještě informovat i o velmi význam-
ném ocenění a gratulaci, kterou od všech oráčů obdržel můj spolu-
pracovník a přítel doc. Ing. J. Ďuďák.CSc. Slavil krásné životní jubileum 
65 let! Dostal odbornou knihu podepsanou s věnováním od všech 

účastníku orby a netradiční gratulaci ve formě sborové písně o orbě. 
Ještě jednou Ti, Jožko, gratulujeme a těším se, že ještě nějaké ročníky 
spolu zorganizujeme!

MVDr. Jaroslav Dražan
Organizátor mistrovství v orbě koňmi

Emeritní prezident ASCHK ČR
doc. Ing. Jozef Ďuďák, CSc.

Slovenská poľnohospodárska univerzita, Nitra

Pro čtyřleté koně byl stavitelem Romanem Faltou postaven parkur 
na obtížnosti ZL (110 cm). Z klisen plemene český teplokrevník zazna-
menala úspěch tlumačovská hnědka 90/769 Calgeri-P (Chico’s Boy 
x Al Campo) s Terezou Benediktovou. Tato dvojice byla hodnocena 
známkou 8,2 za provedení skoku i obratnost, což jí ve výsledku vyneslo 
krásných 24 bodů. Dařilo se i Petrovi Vančurovi z JS Valdštejnská 
obora, který s klisnou 43/881 I´m Jumper (I’m Special de Muze x 
Lantino) získal 22,7 bodu a obsadil tak celkově čtvrté místo. 

Mezi čtyřletými hřebci a valachy předvedl výborný výkon Jiří Hruška 
s hřebcem 90/750 Arido (Aristo Z x Le Patron). Komisař u tohoto 
hnědáka z chovu pana MVDr. Lysáka vyzdvihl známkou 8,5 bodu 
hlavně techniku provedení skoku a připravenost koně. Za obratnost 
dvojice získala 8,3 bodu, což jim ve výsledku přineslo druhé místo 
a ztrátu pouze 0,3 bodu na vítěze. 

V parkuru stupně L* si dobře vedl Jan Kubrický s klisnou ze svého 
chovu 90/714 Cocolino (Falkence x Cascar). Dvojice zajela velmi zdaři-
lou jízdu hodnocenou známkou 8,3 bodu za provedení skoku a 8,2 za 
obratnost a připravenost. Čistý parkur a hodnocení 24,7 bodu vyneslo 
této hnědce třetí místo v celkovém pořadí. Mezi pětiletými klisnami 
se kvalitně prezentovala i 43/830 Alfa (Aristo Z x Comero) s Petrem 
Vančurou, chyba nad skokem je bohužel stála lepší umístění.

To, že koně Jana Pavlíčka letos zažívají dobrou sezonu, potvr-
zuje první místo valacha 90/690 Rolex Šargoun (Guidam Sohn x 
Przedswit XVII-31). Od komisaře získal tento hnědák z chovu Mgr. 
Pokorného nejvyšší známku 8,4 bodu za provedení skoku. Na vítěz-
ství tentokrát stačilo výsledné skóre 24 bodu, neboť ostatní dvojice na 
parkuru často chybovaly. 

Pro šestileté koně byl připraven parkur na úrovni obtížnosti S* (125 
cm). Velmi dobré hodnocení mezi klisnami získala 90/445 Colaloca 
(Cola x Nerrado) s jezdkyní Sylvií Horáčkovou. Dvojice reprezentující 
JK Železnice získala vysoké hodnocení 8,5 bodu za provedení skoku 
a výsledný počet 25 bodů pro ně znamenal druhé místo za Jakubem 
Ludvíkem s oldenburskou klisnou Cheprey-L po Lordanos z matky 

SKOKOVÉ KMK MÍŘÍ DO DRUHÉ POLOVINY
JK Hřebčín Suchá u Litomyšle hostil v úterý 4. 7. 2023 již čtvrté kolo KMK. Komisařem pro tento den byl Luboš Kozák, kterému se v kol-

bišti předvedlo 58 mladých koní. V druhé části sezony se obtížnost parkurů zvyšuje. Celkové pořadí po čtvrtém kole je k dispozici na webu 
www.aschk.cz i v tomto článku. Do finále se pak kvalifikuje 20 nejúspěšnějších koní z každé kategorie podle výsledků z kvalifikačních kol. 
Prosíme proto majitele, aby průběžně kontrolovali pořadí svých koní a nezapomněli své přihlášky zasílat s dostatečným předstihem. 

67/964 Christin-L po Christon. Čistý parkur si na své konto připsal 
i Václav Mládek s klisnou 90/447 Hot Love (Hickstead White x 
Quidam’s Rubin) z chovu JŠ Valdštejnská obora. Za celkový skokový 
projev dvojice získala 24,3 bodu, což pro ně znamenalo čtvrté hodno-
cené místo. Mezi stálice v této kategorii patří klisna 90/490 Furtado 
1 (Hickstead White x Watergatte), která je s Reném Síposem aktuálně 
ve vedení celkového pořadí po čtvrtém kole, ačkoli v Suché se jim pří-
liš nedařilo a odvezli si pouze 20,7 bodu. 

V kategorii šestiletých hřebců a valachů výborně reprezentoval ple-
mennou knihu českého teplokrevníka plemenný hřebec 2801 Cool 
Wonder (Cool Paradise x Beethowen). Komisařem byl vysoko hodno-
cen za připravenost koně nejvyšší známkou 8,6 bodu. Bohužel chyba 
na skoku pro Jana Chýleho znamenala čtvrté místo v celkovém pořadí. 

V pořadí již páté kolo se pro jezdce a koně bude konat 25. 7. v Hra-
dištku u Sadské. Již 115 přihlášených koní naznačuje, že půjde o skvě-
lou podívanou. Těšíme se na vynikající sportovní výkony mladých koní 
a děkujeme chovatelům i majitelům koní plemene český teplokrevník, 
kteří své mladé koně v těchto soutěžích prezentují. 

Veronika Konvalinková
Foto: Ivana Maršálková

SPORTOVNÍ AKCE

V OPONICIACH SA VIAC DARILO ČESKÝM ORÁČOM
Súčasťou 12. ročníka Celoslovenských dní poľa bola aj tradičná súťaž v orbe dvojzáprahmi jednoradličným pluhom. Zúčastnilo sa jej 

šesť oráčov so svojimi štvornohými pomocníkmi.

SPORTOVNÍ AKCE

90/445 Colaloca (Cola x Nerrado) s jezdkyní Sylvií Horáčkovou 43/881 I´m Jumper (I´m Special de Muze x Lantino)

2801 Cool Wonder, nar. 2017 (Cool Paradise x Beethowen)90/447 Hot Love (Hickstead White x Quidam´s Rubin) z chovu JŠ 
Valdštejnská obora
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Jediným předvedeným hřebcem byl 81/224 Furioso XII MT-
1/Faris, který úspěšně prošel předvýběrem hřebců do plemenitby 
moravského teplokrevníka konaného 7. 6. 2022 v Lebedově na mlýně 
za naprosto příšerného počasí, takže jeho popis a měření se uskuteč-
nilo v bufetu, kam hřebec ochotně vstoupil, po celou dobu ukázněně 
stál a prokázal tak mimořádný charakter a důvěru v člověka, vlastní 
tomuto plemeni. Hřebec je z chovu KVATRO-EKOSTATKU, s. r. o., 
a společnost je i jeho majitelem. 

81/224 Furioso XII MT-1/Faris je příslušníkem ohrožené linie 
Furioso XIII Rad. (1906), jejímiž pokračovateli jsou 34 Furioso XIII-
19, 86 Furioso XV Poh., Furioso XLI Mot., Furioso XIV Mot./Rinaldo, 
Furioso II MT/Furioso XIV-5/Rinaldo II a Furioso XII MT/Furioso R-4, 
který je Farisovým otcem. Tento hřebec je v současné době jediným 
synem v chovu po impozantním tlumačovském plemeníkovi Furioso 
II MT/Furioso XIV-5/Rinaldo II, prověřeném ve skocích na úrovni „S“ 
a jehož potomstvo dosáhlo výkonnosti D:S, S:L**, C:L a A:T. Matka 
Furiosa R-4, klisna 185 Fátima (Koheilan V-3), vnáší do původu arab-
skou krev prostřednictvím svého otce, topolčianského hřebce Koheilan 
V. Sám Furioso R-4 byl ve sportu testován jen krátce, a to ve skocích 
na základní úrovni.

Matkou Farise je klisna Poduška, která náleží ke kvalitní motěšic-
ké rodině založené klisnou 869 Furioso II-4. Její původ je zdařilým kro-
sem ryzé a hnědé linie Przedswitů, kdy jejím otcem je, ač sám bělouš, 
příslušník ryzé linie, Przedswit I MT/2420 Przedswit miroslavský, hřebec, 
jenž sám sice nesportoval, přesto produkoval mnohostranně nadané 
potomstvo, které dosáhlo výkonnosti v drezuře „S“, ve skocích „ST“, ve 
všestrannosti „L“ a v zápřeži „S“. V jeho původu se kumuluje krev našich 
osvědčených skokových linií Przedswit X a Shagya XV. O jeho výborné 
konstituci svědčí, že se ve zdraví dožil třiceti let. Matkou Podušky je pří-
slušnice hnědé linie Przedswitů, klisna 239 Przedswit XVII-32/Duchna, 
po špičkovém motěšickém skokanovi Przedswit XVII, který pod spor-
tovním jménem Áres dosáhl výkonnosti „TT“.

Furioso XII MT-1/Faris je elegantní, ušlechtilý tmavý hnědák 
kratšího rámce s dobrou horní linií, korektního fundamentu s mírami 

KVH 167, KVP 179, OH 188, Ohol. 20,5 cm. Hřebec disponuje velmi 
dobrou mechanikou pohybu v kroku i klusu. Má 65,24 % původních 
genů, 6,35 % genů A 1/1 a 5,29 % genů plnokrevného araba. Je 
prochovaný na motěšického Furiosa XLI ve 4 x 5 generaci a na dal-
šího motěšického plemeníka Catalina II rovněž ve 4 x 5 generaci. 
Výkonnostní zkoušky absolvoval s hodnocením 8,46 bodu. Prokázal 
výbornou jezditelnost a skokové schopnosti, za což byl kladně ohod-
nocen i testační jezdkyní. Za exteriér hřebec obdržel 7,93 bodu. 
Hřebec byl zařazen do chovu moravského teplokrevníka.

Na zkoušku hřebců plynule navázala základní zkouška užitkových 
vlastností klisen. První předvedenou klisnou byla 81/189 Furioso VIII 
MT-2/Fanhally, hnědka narozená 31. 3. 2014. Klisna náleží k maďar-
ské linii Furiosů založené hřebcem Furioso XXIII M (1889) a k rodině 
trakénské kořistní klisny Hela. Chovatelkou i majitelkou klisny je Mgr. 
Božena Soušková.

Otcem Fanhally je Furioso VIII MT/1590 Furioso XXIV-4/
Hamlet, hřebec byl připravován do všestrannosti, ale jeho sportovní 
kariéru ukončil vážný úraz, následně byl ještě krátce ježděn drezurně. 
V současné době jeho potomstvo dosáhlo výkonnosti S:S a D:Z. 
Otcem Hamleta byl Furioso XI MT/1735 Furioso XVIII-3/Franky. Tento 
kvalitní hřebec je rovněž otcem dalšího úspěšného plemeníka, Furiosa 
IV MT/Furioso XXX SK/3022 Furioso XXIV-2/Frodo. Hamlet pochází 
z kvalitní výkonné rodiny založené klisnou 94 Coastguard. Jeho mat-
kou je motěšická polokrevná klisna 196 Silná, úspěšná v dostizích i na 
parkuru. Jejím otcem byl velmi úspěšný plnokrevný Silvaner, který 
jako dvouletý proměnil šest startů v šest vítězství. Jako tříletý získal 
tři první, dvě druhá a dvě třetí místa a v Československém derby byl 
čtvrtý. Matkou Silné byla úspěšná steeplerka 133 Hugben-25/Hubina 
a třetí matka v sestupné řadě byla další výborná překážkářka, 753 
Astyanax-41/Alexandra, která kromě Hubiny dala i výborného pleme-
níka Hugben-49/Hugben II, který pod sportovním jménem Hurikán 
dosáhl výkonnosti S:S** a jeho potomkem je i úspěšný „T“ militarista 
Belfast Vasury. Hamlet tak pochází ze sportovně prověřené rodiny 
a není se čemu divit, protože je prochovaný přes francouzské pleme-
níky na světově uznávaného nositele skokových schopností Djebela. 

Matkou Fanhally je klisna 70/830 Fantazie, která je dcerou jed-
noho z regenerátorů moravského teplokrevníka Furiosa XIX-1/Felixe, 
mohutného kostnatého hřebce, typického představitele motěšického 
chovu, pocházejícího z maďarské linie Furiosů založené Furiosem XXIII 
M. Zajímavá je i matka Felixe, klisna 935 Furioso VII-12, která je dcerou 
motěšického 3151 Furiosa VII a vnučkou pohořelického 2761 Furiosa 
XLIII. Za zmínku rozhodně stojí i Felixova bába, angloarabská 710 Cent-
45 po nositeli skokových vloh, plnokrevném Cent (Deux pour Cent 
(FR) – Cetina), z matky 520 Shagya X-9. Felix byl testován ve sportu, 
kde dosáhl výkonnosti S:ZL a jeho potomstvo je prověřeno ve skocích 
a drezuře na úrovni „L“. Matka Fantazie je klisna 70/584 Fregata, dcera 
úspěšného skokana i plemeníka, bělouše Furiosa XV-Top., který pod 
sportovním jménem Honor dosáhl výkonnosti S:ST a měl i mnoho-
stranně výkonné potomstvo na úrovni S:T**, D:TT, C:Z a A:T.

81/189 Furioso VIII MT-2/Fanhally absolvovala z důvodu úrazu 
zkoušku až jako šestiletá s celkovým hodnocením 8,65 bodu. Za exte-
riér obdržela 7,82 bodu. Jedná se o ušlechtilou, souladnou klisnu mírně 
delšího rámce, korektního fundamentu, typickou Furiosku s výbornou 
mechanikou pohybu, dobrou jezditelností a skokovými schopnostmi. 
Její míry jsou: KVP 178, KVH 168, OH 194 a Ohol. 20,5 cm. Má 47,85 % 

PG, 31,18 % genů A 1/1 a 1,51 % genů plnokrevného araba. Klisna sbírá 
ocenění i na výstavách. Stala se šampionkou Výstavy MT a také šam-
pionkou Mezinárodní výstavy koní v maďarském Hódmezővásárhely 
v kategorii klisen plemen Furioso, Furioso-North Star a moravský teplo-
krevník. V současné době je klisna testovaná ve sportu, a to ve skocích, 
kde dosáhla úrovně „Z“. Klisna byla zařazena do HPK MT.

Druhá předvedená klisna byla 81/273 Furioso XII MT-3/Piriska, 
hnědka narozená 25. 3. 2018. Klisna je stejně jako hřebec 81/224 
Furioso XII MT-1/Faris, jehož je pravou sestrou, příslušnicí ohrožené 
linie Furioso XIII Rad. (1906) a náleží k motěšické rodině založené klis-
nou 869 Furioso II-4. Chovatelem klisny je KVATRO-EKOSTATEK, s. r. 
o., a majitelem společnost BIOGRUNT, s. r. o.

Vzhledem k tomu, že původ klisny je stejný jako u výše uvedeného 
hřebce Farise, je zbytečné ho znovu rozebírat.

Furioso XII MT-3/Piriska je elegantní, typická, ušlechtilá klisna 
středního rámce s dobrou horní linií, korektního fundamentu s velmi 

VÝKONNOSTNÍ ZKOUŠKY HŘEBCŮ A ZÁKLADNÍ ZKOUŠKA 
UŽITKOVÝCH VLASTNOSTÍ KLISEN 2022

Výkonnostní zkoušky hřebců a ZZUV klisen moravského teplokrevníka se uskutečnily stejně jako loni v areálu Lebedovského mlýna 
Hřebčína Galatík a na krosové dráze Gruntu Galatík v Těšánkách v termínu, který byl stanoven na 17. září 2022. Zkoušek se zúčastnilo 
pět klisen a jeden hřebec. Tak jako v předešlém roce, všichni majitelé své svěřence připravovali pod sedlem. Komise pracovala ve složení 
Ing. Roman Klos, Marie Urbanová a Mgr. Božena Soušková, která se zhostila i úlohy fotografky. Videozáznam pořídil Bc. Tomáš Kočí.

CHOVATELSKÁ AKCE CHOVATELSKÁ AKCE
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dobrou mechanikou pohybu. Skokové schopnosti předvedla při skoku 
ve volnosti. Při zkoušce byla ohodnocena 8,14 body a za exteriér 
obdržela 7,5 bodu a byla tak zařazena do HPK. Její míry jsou: KVP 
175, KVH 165, OH 188 a OHol. 20 cm. Má 65,24 % PG, 6,35 % genů 
A 1/1 a 5,29 % genů plnokrevného araba. Piriska je prochovaná na 
motěšického Furiosa XLI ve 4 x 5 generaci a na dalšího motěšického 
plemeníka Catalina II rovněž ve 4 x 5 generaci.

Třetí předvedenou klisnou byla 81/275 Przedswit V MT-10/
Tamara G, ryzka narozená 8. 4. 2018. Klisna náleží k naší nejpo-
četnější linii Przedswit III K (dříve se jako zakladatel uváděl jeho otec 
radovecký Przedswit VII). Rodinu založila klisna SM 1300 Hvězda. Jejím 
chovatelem je Ing. Petr Galatík a majitelkou Mgr. Jana Galatíková.

Otcem Tamary G je Przedswit V MT/1485 Hary. Tento impo-
zantní ryzák byl mnohostranným a výkonným sportovcem doma 
i v zahraničí. Ve všestrannosti dosáhl výkonnosti „S“. Jeho kari-
éra militaristy byla bohužel z důvodu úrazu předčasně ukončena. 

Následně byl ježděn drezurně a vynikl i v této disciplíně, kde rovněž 
získal výkonnost „S“. Kromě toho i skákal na úrovni „L**“. Hřebec je 
úspěšný i v plemenitbě. Do chovu po něm byli zařazeni dva hřebci 
a šest klisen. Jeho syn, Przedswit XIX MT/Przedswit V MT-3/Silvio G, 
je výborným drezurním koněm na domácí i zahraniční scéně, dosáhl 
výkonnosti „TT“ a je zařazen do chovu moravského i českého teplo-
krevníka a na Slovensku do chovu Slovenského teplokrevníka a Furi-
osa. Ve skocích a všestrannosti zatím Haryho potomstvo dosáhlo 
výkonnosti „ZL“. Otcem Haryho je 2530 Przedswit XVI-34, který byl 
krátce testován ve sportu, kde dosáhl výkonnosti S:ZL a produkoval 
mnohostranně výkonné potomstvo, které ve všech klasických jez-
deckých disciplínách dosáhlo výkonnosti „S“. Za zmínku stojí i jeho 
matka 119 Diadém po plnokrevníkovi stejného jména, která byla 
sama úspěšnou sportovkyní S:ST a její potomstvo dosáhlo výkonnosti 
D:L, S:ST a C:Z. Dědem Haryho je další úspěšný sportovec a pepiniér 
Przedswit XVI-K s výkonností vlastní S:ST a potomstva D:T, S:T**, C:
S a A:T, a přes jeho otce, asi nejúspěšnějšího plemeníka této linie, 
jenž byl otcem mezinárodně úspěšných skokanek Havany a Iluze (obě 
výkonnost S:TT), plemeníka a „T“ skokana Przedswita X-12/Svitáčka 
a mnoha dalších, dojdeme k zakladateli linie a producentovi skoko-
vých koní, hřebci Przedswit III-K. Zajímavá je také mateřská část rodo-
kmenu hřebce Haryho, která vnáší do rodokmenu skokové vlohy jak 
přes motěšického Furioso I, tak prostřednictvím kvalitních anglických 
plnokrevníků, hřebců 2950 Valet (Masis – Valta), výkonnost potom-
stva S:S, C:S, D:L a Blyskač (City (GER) – Bledule, po Gradivo), potom-
stvo S:T. 

Matkou Tamary G je 67/900 Tina G, po výborném plnokrev-
ném hřebci francouzského chovu 1161 Tiznit (Nashamma – Azilal), 
původ Tiznita je úspěšným krosem výkonných linií Djebel x Owen. 
Jeho otcem je u nás nepříliš známý Nashamma, který je úspěšným 
producentem steeplerů a kromě toho je jeho potomstvo úspěšné 
i ve všestrannosti a vytrvalosti, což svědčí o značné konstituční tvr-
dosti. Tu vnáší do původu hřebce Tiznita i jeho matka Azilal, jejíž syn 
Azrou dokázal prostát 107 startů, z toho 13 proměnit ve vítězství. 
Mateřským otcem Tiznita je vynikající producent jak skokových, tak 
drezurních koní světové úrovně, hřebec Rex Magna. Sám Tiznit běhal 
do svých devíti let, byl výborným sprinterem, zvítězil v Gomba han-
dicapu, byl druhý ve Velké jarní ceně a třetí v Ceně zimního favorita. 
Tiznit potvrdil po rodičích zděděnou konstituční tvrdost. Běhal až do 
svých devíti let a na svém kontě má 43 startů. Jeho potomstvo zatím 
dosáhlo výkonnosti v drezuře „L“ a ve skocích i všestrannosti „ST“. 
Bábou Tamary G a nositelkou mohutnosti je klisna 58/513 Linda, po 
Furioso XIX-1/Felix, z matky 58/343 Bobina, po motěšickém plemení-
kovi Furioso XVI. 

81/275 Przedswit V MT-10/Tamara G je ušlechtilá klisna s vyso-
kým podílem plnokrevné krve, přesto s úctyhodnými hloubkovými 
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a šířkovými rozměry, s výbornou mechanikou pohybu v kroku i klusu. 
Disponuje skokovými předpoklady a prokázala dobrou jezditelnost jak 
na obdélníku, tak v terénu. Zkoušku absolvovala s výslednou znám-
kou 8,23 bodu a za exteriér obdržela 7,54 bodu. Na základě výsledku 
byla zařazena do HPK MT. Její míry jsou KVP 188, KVH 177, OH 202 
a Ohol. 21 cm. Klisna má 41,41 % PG, 43,26 % genů A 1/1 a 0,79 % 
genů plnokrevného araba.

Čtvrtá v pořadí byla klisna 81/277 Przedswit V MT-12/Svita 
G. Hnědka narozená 1. 6. 2018 náleží stejně jako předchozí klisna 
k linii Przedswit III K a k rodině založené klisnou SM 1300 Hvězda. 
Její původ je krosem dvou przedswitovských linií Przedswit III-K 
a Przedswit VIII Pib. Chovatelkou i majitelkou klisny je Mgr. Jana 
Galatíková.

Otcem Svity G je Przedswit V MT/1485 Hary, který je zároveň 
otcem předchozí klisny Tamary, kde je blíže rozebrán.

Matkou Svity G je 81/166 Przedswit VI MT-8/Sára G. 
Klisna je dcerou motěšického odchovance, Przedswita VI MT/1486 
Przedswit XVII-46/Aramis. Tento hřebec byl na Slovensku úspěš-
ným skokovým koněm s výkonností „S“. Ke škodě moravského 
teplokrevníka byl hřebec v chovu jen málo využit. Má zařazeného 
syna Przedswit XVI MT/Przedswit VI MT-4/2376 Svatopluk G, který 
prokázal obdivuhodnou výkonnost v drezuře „TT“ a v zápřeži „T“. 
Svatopluk G stejně jako jeho otec Aramis disponuje mimořádným 
charakterem a ochotou spolupracovat. Je zároveň pravým bratrem 
Sáry G. Otcem Aramise je asi nejvýkonnější potomek kladrubského 
pepiniéra Przedswita XIII, základním jménem Przedswit XI-67, 
Przedswit XVII-Mot., který pod sportovním jménem Áres dosáhl 
výkonnosti ve skocích „TT“. Matkou Sáry G je klisna 58/437 Svita, 
po Przedswit XIII K. Její potomstvo je úspěšné jak v chovu, tak ve 
sportu. Do chovu moravského teplokrevníka byl kromě hřebce 

Svatopluka G zařazen ještě její syn Przedswit XIX MT/Przedswit 
V MT-3/Silvio G, který je úspěšným drezurním koněm s výkonností 
„TT“, a to i na mezinárodní úrovni. O jeho kvalitách svědčí i to, že 
byl zařazen do čtyř plemenných knih. Kromě dvou hřebců zařadila 
Svita do chovu ještě tři klisny. Její dcera 67/19 Gita dosáhla výkon-
nosti ve skocích „L**“.

81/277 Przedswit V MT-12/Svita G je klisna středního rámce 
v typu spíše mnohostranně užitkovém, s hrubší hlavou, korektního 
fundamentu s méně korektními bedry. Vynikla prostorným krokem 
i klusem, skokovými schopnostmi a dobrou jezditelností. Celková 
známka za zkoušky činila 8,37 bodu, za exteriér klisna obdržela 7,71 
bodu a stala se tak vítězkou výkonnostních zkoušek čtyřletých kli-
sen. Její míry jsou KVP 177, KVH 167, OH 194 a Ohol. 21 cm. Má 
66,88 % původních genů, 16,41 % genů A 1/1 a 0,83 % genů plno-
krevného araba. Svita G je prochovaná na hřebce Furioso I-Mot. ve 
3 x 5 generaci, na Przedswita XIII K ve 3 x 4 generaci a na Catalina 
II-Mot. v 5 x 5 generaci.

Poslední hodnocenou klisnou byla 81/262 Przedswit XIV MT-
1/Surry, ryzka narozená 8. 5. 2018. Náleží k linii založené hřebcem 
Przedswit III-K a k rodině založené klisnou JM 3124 Šárka. Jejím cho-
vatelem je Jan Turnovec a majitelkou Lucie Ceralová.

Otcem Surry je Przedswit XIV MT/2157 Jasta, hřebec mimo-
řádného charakteru a dobré jezditelnosti (při kontrolním dnu byl 
ježděn dvanáctiletou dívkou), s výrazným skokovým potencionálem, 
který bohužel nedostal příležitost uplatnit ve sportu. Jeho otcem byl 
Przedswit III MT/2974 Klasik. Tento hřebec byl testován ve sportu 
pouze jako sedmiletý, přesto dosáhl výkonnosti „S*“. Jeho chovná 
kariéra byla předčasně ukončena pro vážný úraz. Jeho málo četné 
potomstvo zatím dosáhlo výkonnosti S:ZL, C:Z, E:Z a A:T. Otcem 
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Klasika je „T“ skokan a vynikající plemeník Przedswit XX/Horymír, 
jehož potomstvo dosáhlo výkonnosti D:S, S:T**, C:Z a A:T. Na tohoto 
plemeníka je Jasta prochován ve 2 x 3 generaci. Otcem Horymíra 
je neméně populární Przedswit XII-Alb./Svitáček, jehož původ je 
osvědčenou kombinací našich úspěšných skokových linií Przedswit 
X a Shagya XV, což i Przedswit XII potvrdil vlastní sportovní karié-
rou. Matka Jasty, klisna 53/727 Jessy je dcerou dalšího významného 
plemeníka, Przedswita X-61, jehož potomstvo bylo využitelné ve 
všech sportovních disciplínách a dosáhlo výkonnosti D: ST, S: T**, 
C:ST a A:T. Za zmínku stojí, že v Jastově rodokmenu se asi nejlepší 
producent skokových koní našeho chovu, albertovecký Przedswit X, 
vyskytuje hned čtyřikrát.

Matkou Surry je klisna 52/123 Sáva, po Furioso III MT/Furioso 
XXVIII SK/2839 Furioso XXI-24(NJ), který byl jediným zástupcem 
linie Furioso XI R u nás a je příslušníkem významné hřebčínské 
rodiny založené klisnou 71 Cent-45. Hřebec byl testován i ve sportu, 
kde dosáhl výkonnosti D:L a S:ZL. Vynikal mechanikou pohybu, kte-
rou předával i na své potomstvo a to zatím dosáhlo výkonnosti D:
ST, S:L** a A:L. Přes otce, Furiosa XXI a dále motěšického Furiosa 
X (výkonnost potomstva S:T) se dobereme pohořelických kořenů 
prostřednictvím Furiosa XLIII. Matkou Furiosa III MT je klisna 170 
XIV-1, jejímž otcem byl 501 Furioso XIV (Rinaldo), který byl záro-
veň otcem tlumačovského plemeníka Furioso II MT/Furioso XIV-5 
(Rinaldo II). Rinaldo II byl stejně jako jeho otec testován ve sportu, 
kde dosáhl výkonnosti S:S a jeho potomstvo dosáhlo výkonnosti D:
S, S:L**, C:L a A:T. Matkou Sávy je klisna 52/158 Svita, která vnáší 
do původu Surry cizí krev, ale také skokový potenciál, kdy jejím 
otcem je 2655 Lopez-27, který byl testován ve skocích na úrovni 
„S“ a jeho potomstvo dosáhlo výkonnosti D:L, S:S**, C:ST a A:TT. 
Otcem Lopeze-27 je hannoverský Lopez, který zanechal výraznou 
stopu jak ve sportu, tak v chovu českého teplo-
krevníka. Sám sportoval na úrovni S:T a produkoval 
mnohostranně využitelné potomstvo, které dosáhlo 
výkonnosti  D:T, S:TT, C:T, A:TT, E:ST*. Hřebec sám 
byl velmi charakterní a kromě charakteru a sportov-
ních předpokladů předával na potomstvo i konsti-
tuční tvrdost. Dožil se ve zdraví třiceti let. Matkou 
Lopeze-27 je výborná 750 Duellano I, sportovním 
jménem Velmíra, která dosáhla výkonnosti ve sko-
cích „S“ a její potomstvo sportovalo na úrovni D:
L a S:T**.

 81/262 Przedswit XIV MT-1/Surry je typická 
zastupitelka kmene Przedswit, souladná klisna 
kulatých tvarů, delšího rámce s dobrou horní linií 
a korektního fundamentu. Klisna disponuje velmi 
dobrou mechanikou pohybu a při zkoušce prokázala 
i dobrou jezditelnost. Výslednou známku jí pokazil 
skok ve volnosti. I tak byla ohodnocena 8,18 body. 
Za exteriér obdržela 7,93 bodu. Její míry jsou KVP 
174, KVH 164, OH 198 a OHol. 21,5 cm. Klisna má 
54,27 % PG, 8,62 % genů A 1/1 a 0,4 % genů plno-
krevného araba. Je prochovaná na hřebce Przedswit 
XX/Horymír ve 3 x 4 generaci.

Všechny klisny byly na zkoušku dobře připraveny 
a byly zařazeny do HPK MT. Poděkování tak patří maji-
telům klisen. Dále děkujeme manželům Galatíkovým 
za přípravu areálu a také komisi a všem ostatním, 
kteří přiložili ruku k dílu. 

Marie Urbanová
Foto: Mgr. Božena Soušková
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